
وزیر اقتصاد: به سرکوب قیمت اعتقاد 
نداریم

گفت: سرکوب  عبدالناصر همتی 
ندارد  نفعی  هیــچ  قیمت  کردن 
بــر خاموش کردن  و فقط علاوه 
نیز  را  اقتصــاد  روند  سیگنــال، 
کنــد می کند، لذا به این موضوع 
اعتقاد نداریم.به گزارش ایســنا، 
عبدالناصــر همتی ـــ وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی در نشســت 
شــورای گفت وگــوی دولــت و 
اتاق  محل  در  بخش خصــوصی 
بــازرگانی اظهــار کــرد: دولت 
مصمم بر حل مشکلات اقتصادی اســت و بنا دارد بر اساس یافته های اقتصاد، 
نظرات کارشــناسی و اقتصاد مبتنی بر قیمت، کشــور را اداره کند. به هیچ وجه 
دنبال اقتصاد دســتوری و افزایش نفوذ دولت در عملکرد اقتصاد نیســتیم، این 
موارد جزء اصول دولت فعلی است.وی افزود: تصمیماتی را نیز بر مبنای تفاهم 
با بخش خصوصی و بر اســاس عقل جمعی کشــور اتخاذ و بر این مبنا کشــور 
را اداره خواهیــم کرد.همتی با بیان اینکه همه مطالب این شــورا را به ســتاد 
اقتصادی دولت خدمت آقای رئیس جمهور منتقل می کنیم، تصریح کرد: تلاش 
بر این اســت که مسائل بر مبنای منطق اقتصادی و همکاری با بخش خصوصی 
اتفاق بیافتد که نظر ریاســت قوه قضائیه نیز برای حل مشکلات بر همین مبنا 
اســت. بنابراین خیلی امیدوارم تا بتوانیم گره های بیشــتری از مسائلی که در 
این شورا مطرح شده را باز کنیم.وزیر امور اقتصادی و دارایی با تأکید بر اینکه 
قیمت در اقتصاد بسیاری از مســائل را حل می کند، گفت: آن چیزی را که فکر 
می کنیم تعادل در اقتصاد ایجاد می کند را دســت کاری می کنیم و دست کاری 
قیمت به معنای ازبین بردن علم اقتصاد اســت. من اعتقاد جدی دارم که قیمت 
به ما نشــانه، سیگنال، رفتــار، عرضه، تقاضا و روند اقتصاد را نشــان می دهد.

وی تأکیــد کــرد: ما در ســرکوب کردن قیمت هیچ گونه نفــعی نداریم و فقط 
علاوه بــر خاموش کــردن سیگنال، روند اقتصاد را نیز کنــد می کنیم. بنابراین 
به ایــن موضوع اعتقــاد نداریم.همتی به موارد سیاســت کلی مجموعه دولت 
اشــاره کرد و افزود: دولت بر امور برای جلوگیری از شکست بازار نظارت دارد، 
البته اینها از وظایف دولت اســت اما نباید بــه معنای دخالت دولت در اقتصاد 
باشــد و امیدواریم به تدریج این موارد یا نشــانه های حاکی از دخالت دولت در 
اقتصاد به تدریج کاهش پیدا کند تا شــاهد رونق و تعامل بیشتر هم دولت و هم 
بخش خصوصی باشیــم و از همه مهم تر رقابت در اقتصاد افزایش پیدا می کند 
و کارآمدی اقتصاد نیز بیشــتر می شــود.وزیر اقتصاد باتوجه به اســتقبال اتاق 
بــازرگانی ایران از انتصاب رئیس کل گمرک بیان کــرد: در وزارتخانه هدف ما 
این است افرادی را مســئولیت بدهیم که کارشناس آن رشته هستند و تجربه 
دارنــد، در همه بخش های وزارت اقتصــاد افرادی را منصوب کردیم که از بدنه 
کارشــناسی همان جا و بر اساس تجربه کسب کرده مســئولیت گرفتند و این 
سیگنالی اســت به کارشناســان که اگر خوب کار کننــد، می توانند در همان 
سازمان خودشــان ارتقا پیدا کنند و مسئولیت های مهم آن سازمان را بگیرند.

وی ادامه داد: مناســب نیست ما نیروی کارشــناس در مجموعه داشته باشیم 
اما از بیرون یک نفر را مســئول آن مجموعه کنیم این مورد را قبول ندارم مگر 
اینکه در آن ســازمان شخص شایسته ای وجود نداشــته باشد که این موضوع 
بعید اســت.همتی اعلام کرد: این روال دولت و نظر شخص رئیس جمهور است 
که بر مبنای کارشــناسی و یافته های علمی ما بتوانیم مسائل اقتصادی و امور 

اجرایی کشور را حل کنیم.

 مدیرعامل بانک مســکن ویژگی های جدید حســاب صندوق پس انداز مســکن 
جوانــان را تشــریح کــرد و از کاهش حداقل مــدت انتظار صنــدوق پس انداز 
مســکن جوانان از پنج به سه ســال خبر داد. به گزارش ایسنا، علی خورسندیان 
ویژگی های جدید حســاب صندوق پس انداز مســکن جوانان را تشریح کرد و از 
تازه ترین شــرایط دریافت تسهیلات ســاخت و خرید مسکن برای دارندگان این 
حســاب گفت. مدیرعامل بانک مسکن گفت: حســاب صندوق پس انداز مسکن 
جوانان یکی از انواع حساب های سپرده ســرمایه گذاری کوتاه مدت بانک مسکن 
است که دارندگان آن می توانند با رعایت یک برنامه سپرده گذاری، پس از مدتی 
معین از مزایا و تســهیلات ویژه این حســاب در قالب تسهیلات خرید یا ساخت 
مسکن برخوردار شــوند. بانک مسکن در سال ۱۴۰۳ با هدف افزایش مطلوبیت، 
افزایش توان مالی صاحبان حســاب های صندوق پس انداز مسکن جوانان، تقویت 
این حساب و حمایت از سیاست های دولت در بخش مسکن، تغییراتی در حساب 
یاد شــده ایجاد کرده است. کاهش حداقل مدت انتظار صندوق پس انداز مسکن 
جوانان از ۵ به ۳ ســال خورسندیان در تشریح ویژگی های جدید حساب صندوق 
پس انداز مسکن جوانان بانک مسکن گفت: حداقل مدت انتظار استفاده از مزایای 
طرح برای صاحبان حســاب صندوق پس انداز مسکن جوانان که در سال ۱۴۰۳ 
اقدام به افتتاح حســاب کنند؛ از پنج ســال به سه سال و حداکثر مدت انتظار از 
۱۵ سال به ۱۰ کاهش یافته است. سقف تسهیلات مسکن جوانان در پایان سال 
سوم برای حســاب های افتتاحی ۱۴۰۳ در تهران ۱۶ میلیارد ریال وی افزود: بر 
این اساس، سقف تسهیلات اعطایی در پایان سال سوم برای حساب های افتتاحی 
سال ۱۴۰۳ در تهران ۱۶ میلیارد ریال، در مراکز استان ها و شهرهای بالای ۲۰۰ 

هزار نفر جمعیت ۱۴ میلیارد ریال و در سایر شهرها ۱۲ میلیارد ریال خواهد بود. 
مدیرعامل بانک مسکن گفت: همچنین حداکثر تسهیلات اعطایی در پایان سال 
دهم برای حساب های افتتاحی سال ۱۴۰۳ در تهران ۳۷ میلیارد ریال، در مراکز 
اســتان و شــهرهای بالای ۲۰۰ هزار نفر جمعیت ۵/۳۱ میلیارد ریال و در سایر 
شهرها ۲۶ میلیارد ریال است. خورسندیان با بیان این که در حال حاضر حداقل 
مبلغ برای افتتاح حســاب صندوق پس انداز مســکن جوانــان، ۱۰ میلیون ریال 
است، افزود: مبالغ واریزی برای ســپرده گذاری در حساب های جوانان به منظور 
اخذ سقف تسهیلات، مطابق ضرایب واریزی جدول افتتاح حساب مربوط به سال 
افتتاح حســاب، صورت می گیرد. مدیرعامل بانک مســکن ادامه داد: در صورت 
ادامه واریزی بیــش از حداکثر مدت انتظار )ســپرده گذاری( به منظور دریافت 
تســهیلات و حداکثر تا ۵ ســال، هر ســال ۴ درصد به میزان تسهیلات افزوده 
می شــود. وی گفت: تعمیم اعطای دو فقره تســهیلات حاصل از امتیاز متعلق به 
حساب های صندوق پس انداز مسکن جوانان علاوه بر زوجین به مصادیق »پدر و 
فرزنــد«، »مادر و فرزند«، »خواهر و برادر«، »خواهر و خواهر« و »برادر و برادر« 
بر روی یک پلاک از امتیازات جدید اســت که به تمامی حســاب های افتتاحی 
جوانان)فارغ از ســال افتتاح( تعلق می گیرد. طبق اعلام پایگاه خبری وزارت راه 
و شهرسازی، مشتریان گرامی بانک مسکن می توانند برای اطلاع از نحوه و مدت 
ســپرده گذاری صندوق پس انداز مسکن جوانان، جدول واریزی سال ۱۴۰۳ نرخ 
سود تســهیلات دریافتی و مدت بازپرداخت و استفاده از جدول آنلاین محاسبه 
مبالغ واریزی بر اساس ســال افتتاح حساب، شهر محل افتتاح و مدت انتظار به 

این لینک مراجعه کنند.
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حضرت آیت الله خامنه ای در پیامی شفاهی خطاب به مردم لبنان فرمودند: ما با شماییم و با هم همدرد و همرنگیم. درد شما درد ما و رنج شما رنج 
ماست.به گزارش خبرگزاری مهر، حضرت آیت الله خامنه ای رهبر انقلاب اسلامی در پیامی شفاهی خطاب به مردم مقاوم و جنگ زده لبنان فرمودند: 

ما از شما جدا نیستیم. ما با شماییم. ما با شما یکی هستیم. در دردها، رنج ها و آلام شما مشترک و شریکیم و با هم همدرد و همرنگیم. درد شما 
درد ما است، رنج شما رنج ما است و ما از شما جدا نیستیم. بر اساس این گزارش، رهبر انقلاب اسلامی این پیام شفاهی را در پاسخ به نامه ی آقای 

میثم مطیعی که به همراه جمعی از فعالان گروه های جهادی، برای حضور در جمع مردم مقاوم لبنان و توزیع کمک های مردم ایران در پویش »ایران 
همدل« به لبنان سفر کرده است، صادر کرده اند.

www.sobh-eqtesad.ir

رهبر انقلاب خطاب به مردم لبنان: ما با شماییم و با هم همدردیم

info@sobh-eqtesad.ir

ترامپ اقتصاد بریتانیا را تهدید 
می کند؟

تعرفه های ترامپ می تواند رشــد اقتصادی بریتانیــا را نزدیک به یک درصد، 
کاهش دهد. به گزارش ایسنا، سیاست های تجاری دونالد ترامپ، رئیس جمهور 
منتخــب ایالات متحده، می تواند ضربه مهمی به اقتصاد بریتانیا وارد کند، زیرا 
اقتصاددانان تخمین زدند در صورت اعمال تعرفه های ســخت، تولید ناخالص 
داخلی بریتانیا به یــک درصد کاهش یابد. مرکز مطالعات اقتصادی و تجاری 
انگلیس )CEBR( پیش بینی کرد، اگر ایالات متحده موضع حمایت گرایانه تحت 
رهبری ترامپ اتخاذ کند، اقتصاد بریتانیا ممکن است با پیامدهای قابل توجهی 
روبرو شــود. تحلیل این اندیشکده نشــان می دهد که تعرفه ۲۰ درصدی بر 
تمامی کالاهای وارداتی آمریکا، همراه با تعرفه ۶۰ درصدی بر کالاهای چینی، 
موج های جهانی را ایجاد خواهد کرد و بریتانیا را به ویژه آسیب پذیر می کند. این 
پیش بینی هیچ اقدام تلافی جویانه ای از سوی سایر کشورها در نظر نمی گیرد. 
تنش های تجــاری می تواند به بخش انرژی و غذا ضربه بزند این اندیشــکده 
همچنین هشــدار داد که بازار جهانی انرژی ممکن اســت بی ثبات تر شــود. 
اقدامات تلافی جویانه نســبت به تعرفه های ایالات متحده ممکن است قیمت 
انرژی را افزایش دهد و منجر به هزینه های بالاتر برای مشاغل و خانواده ها در 
بریتانیا شــود. در دوره اول ریاست جمهوری ترامپ، اختلاف قیمت بین نفت 
خــام برنت و نفت خام WTI به میــزان ۱۱۸ درصد افزایش یافت که ناشی از 
مقاومــت در برابر صادرات انرژی ایالات متحده بود. تامین انرژی ارزان تر چین 
از روسیه و کاهــش تولید اوپک، می تواند افزایش قیمت ها را کاهش دهد، اما 
ابهام همچنان ادامه دارد. یکی از ساده ترین راه حل ها برای اجتناب از تعرفه های 
جدید، تضمین قرارداد تجارت آزاد )FTA( با ایالات متحده توسط بریتانیاست. 
بــا این حال، اندیشــکده چالش های جاری، به ویژه در مورد اســتانداردهای 
غذایی را به عنوان مانعی بزرگ برجســته کرد. ایالات متحده بر بریتانیا فشار 
آورده اســت تا استانداردهای آمریکایی را اتخاذ کند که به طور قابل توجهی با 
استانداردهای اتحادیه اروپا تفاوت دارد. فشار آمریکا بر انتخاب های اقتصادی 
بریتانیا یکی از مشاوران ارشد ترامپ بر این تنش ها تاکید و پیشنهاد کرد که 
بریتانیا باید بین همســویی با چارچوب نظارتی اتحادیه اروپا یا پذیرش مدل 
اقتصادی ایالات متحده تصمیم بگیرد. آنان اشاره کردند که اگر بریتانیا از آنچه 
مشاور به عنوان »سوسیالیسم اتحادیه اروپا« توصیف کرد، فاصله بگیرد، دولت 
بعدی ترامپ ممکن است تمایل بیشــتری برای نهایی کردن قرارداد تجارت 
آزاد داشته باشد. این اندیشکده تاکید کرد، بازگشت ترامپ به قدرت، تجارت 
جهانی، انرژی و سیاست های زیست محیطی را تغییر می دهد و پیامدهایی برای 
شــرکای بین المللی مانند بریتانیا خواهد داشت. تحلیلگران هشدار دادند که 
موقعیت بریتانیا به عنوان متحد نزدیک اتحادیه اروپا و ایالات متحده، آن را بین 
دو استراتژی اقتصادی متضاد به دام انداخته است. دولت بریتانیا هنوز در مورد 
چگونگی برنامه ریزی برای عبور از این چالش های بالقوه اظهارنظر نکرده است، 
اما کسب وکارها در حال آماده ســازی مجدد برای عدم اطمینان در بازارهای 
تجارت و انرژی هســتند. بیزنس گزارش کرد، این هشدار اخیر به نگرانی های 
فزاینده درباره پیامدهای جهانی انتخاب مجدد ترامپ و تاثیر آن بر استراتژی 

اقتصادی بریتانیا پس از برگزیت می افزاید.

رشد ۱۴۵ درصدی بیت کوین

بیت کوین همچنان به رشــد خود ادامه داد و با تجربه سطح ۹۲ هزار دلار به 
رقم حدود ۱۴۵ درصد رسید.به گزارش ایسنا، قیمت بیت کوین در روز دوشنبه 
به ســطح ۹۲ هزار دلار افزایش یافت و روزانــه حدود ۱.۷ درصد صعود کرد. 
بزرگترین ارز دیجیتال هفته گذشــته رکورد ۹۳ هــزار و۴۳۴ دلار را تجربه 
کرد و رشــد ســالانه آن تا روز دوشــنبه به رقم حدود ۱۴۵ درصد رسید.در 
طول ۲۴ ساعت گذشــته، قیمت بیت کوین بین سطح پایین ۸۹ هزار و۴۱۰ 
دلار و ســطح بالای ۹۲ هزار و ۵۶۰ دلار قرار گرفت.قیمت بیت کوین قبل از 
انتخابــات آمریکا ۷۰ هزار دلار بود و پس از پیــروزی دونالد ترامپ به میزان 
قابل توجهی افزایش یافت. پس از پیروزی ترامپ، بازار انتظار تحولات مثبتی 
را برای ارزهای دیجیتال دارد، زیرا او متعهد شــد که ایالات متحده »پایتخت 
رمزارز« جهان خواهد بود.بر اساس ارقام کوین مارکت کپ، وب سایت ردیابی 
قیمــت دارایی های دیجیتال، به تازگی اندازه بازار بیت کوین به ۲.۲۲ تریلیون 
دلار رسیده اســت.مجموع ارزش بازار جهانی ارزهای دیجیتال در حال حاضر 
۳.۰۸ تریلیون دلار برآورد می شود که این رقم نسبت به روز قبل ۱.۱۴ درصد 
بیشــتر شده است. در حال حاضر ۵۸.۷۸ درصد کل بازار ارزهای دیجیتال در 
اختیار بیت کوین است که ۰.۰۴ درصد افزایش روزانه را ثبت کرده است.حجم 
کل بازار ارزهای دیجیتال در ۲۴ ساعت گذشته ۱۹۸.۵ میلیارد دلار است که 
۳۱.۹۴ درصد افزایش داشته است. حجم کل در امور مالی غیر متمرکز در حال 
حاضر ۱۱.۶۱ میلیارد دلار اســت که ۵.۸۵ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار 
ارزهای دیجیتال  بوده و حجم تمام ســکه های پایدار اکنون ۱۸۰.۸۴ میلیارد 
دلار اســت که ۹۱.۱۰ درصد از کل حجم ۲۴ ساعته بازار ارزهای دیجیتال را 

تشکیل می دهد.

گزیده خبر

عراقچی: حق خود برای واکنش به صهیونیست ها را کنار نگذاشته ایم

کشف نرخ واقعی ارز تا ۳ ماه 
آینده

آغاز به کار نمایشگاه ماشین آلات و ادوات کشاورزی 
در خوزستان

رئیس کل بانک مرکزی گفت: با راه اندازی بازار ارز توافقی تا دو الی سه ماه آینده به یک کشف نرخ واقعی 
و قابل اعتماد دست می یابیم. به گزارش ایسنا، محمدرضا فرزین در حاشیه نشست مشترک با اتاق ایران در 
جمع خبرنگاران گفت: بخشــنامه مربوط به عرضه ارز در بازار توافقی روز گذشته اعلام شد و بر اساس آن 
عرضه کنندگان می توانند ارز خود را در ســامانه نیما عرضه نکرده و ارز خود را خارج از سامانه نیما عرضه 
کننــد.  وی اظهار کرد: تا به حال فولادی ها ارز خود را در ســامانه نیما عرضه می کردند و اخیرا نیز توافق 

کردیم که ارز خود را در این سامانه عرضه نکنند و .......

دلار کوتاه آمد، اما طلای جهانی بالا رفت

شکست رکورد اسقاط خودروهای فرسوده

رئیس سازمان بورس:

تنها ۱۳ درصد از اوراق بدهی مربوط به بخش 
خصوصی است
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گزیده خبر

بقایی: اعمال تحریم اتحادیه اروپا 
علیه ایران فاقد مشروعیت است

ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: اقدام اتحادیــه اروپا و انگلیس در اعمال تحریم 
علیه ایران به بهانه انتقال موشــک بالســتیک از ســوی ایران به روسیه، فاقد هر نوع 
مشــروعیت یا مبنای قانونی یا منطقی اســت. به گزارش خبرگزاری مهر، اسماعیل 
بقایی، ســخنگوی وزارت امور خارجه وضع تحریم های جدید از سوی اتحادیه اروپا و 
انگلیس علیه تعدادی از اشــخاص حقیقی و حقوقی ایرانی از جمله شرکت کشتیرانی 
جمهوری اسلامی ایران به ادعای واهی ارســال موشک بالستیک به روسیه را اقدامی 
ناموجه و مغایر با موازین حقوق بین الملل و نیز ناقض تعهدات اتحادیه اروپا و انگلیس 
وفق برجام دانست و آن را به شدت محکوم کرد. سخنگوی وزارت خارجه با رد مجدد 
ادعاهای مطرح شده توسط اتحادیه اروپایی و انگلیس مبنی بر انتقال موشک بالستیک 
از ســوی ایران به روسیه گفت: در حالی که رئیس جمهور اوکراین خود اذعان کرده 
است که هیچ موشک بالستیک ایرانی به روسیه صادر نشده است، اقدام اتحادیه اروپایی 
و انگلیس در اعمال تحریم علیه ایران به این بهانه به هیچ عنوان قابل توجیه نبوده و 
فاقد هر نوع مشروعیت یا مبنای قانونی یا منطقی است. بقایی تاکید کرد: تحریم های 
اتحادیه اروپایی و انگلیس علیه ایران، به ویژه تحریم های وضع شــده علیه هواپیمایی 
کشوری و تحریم های اخیر علیه شرکت کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران که منافع 
و حقوق بنیادین ایرانیان را تحت تأثیر قرار می دهد، مصداق بارز نقض نظام مند حقوق 
بشر بوده و مسئولیت بین المللی بانیان و واضعان این تحریم ها را موجب می شود. بقایی 
تصریح کرد: آزادی کشــتیرانی و تجارت دریایی از اصــول بنیادین حقوق بین الملل 
دریاها اســت و بر این اساس مســئولیت بین المللی طرف های اروپایی در قبال نقض 
حقوق بین الملل محرز اســت. بقایی همچنین با تقبیح سیاســت های مداخله جویانه 
اتحادیه اروپایی و انگلســتان در روابط مشروع و قانونی دولت ها در حوزه های دفاعی-

نظامی، تاکید کرد: جمهــوری اسلامی ایران برای تأمین منافع و امنیت ملی خود از 
همه ظرفیت های همکاری با شرکای خود استفاده خواهد کرد.

سرلشکر موسوی: بسیج نماد 
حضور و آگاهی همراه با معنویت 

مردم است

فرمانده کل ارتش به  مناسبت هفته بسیج در پیامی، نوشت: بسیج نماد حضور و آگاهی 
همراه با معنویت مردم است که فرهنگ آرمان گرایی و معرفت ملی و دینی را به میدان 
عمل آورده است. به گزارش خبرگزاری مهر، امیر سرلشکر سید عبدالرحیم موسوی، 
فرمانده کل ارتش با صدور پیامی، فرارسیدن هفته بسیج مســتضعفین را به ســردار 

غلامرضا سلیمانی، رئیس سازمان بسیج مستضعفین تبریک گفت.

متن پیام به شــرح زیر است: بســم الله الرحمن الرحیم برادر ارجمند سردار سرتیپ 
پاسدار غلامرضا سلیمانی ریاست محترم سازمان بسیج مستضعفین

سلام علیکم بسیج، تفکری جوشیده از اندیشــه بنیانگذار جمهوری اسلامی است که 
در ســال های پر برکت انقلاب قوام یافت و امروز به عنــوان فرهنگ انقلابی و پویا با 
شــاخص های همدلی و ایثار، بصیرت و بینش، اخلاص، تعهد و تواضع و شــجاعت و 
شــهادت طلبی، در شــرایطی که جمهوری اسلامی در جنگ ترکیبی استکبار، آماج 
توطئه ها و تهاجم ها قرار گرفته، از مظاهر بارز روحیه استکبار ستیزی و استقامت، مایه 
امید و شــور آفرینی و راه گشــای موانع بسیار بوده است. این نهاد مردمی از روزهای 
آغازین پیروزی انقلاب اسلامی تا کنون در برهه ها و بزنگاه های تاریخی کشور با هدایت 
و تدابیر روشــنگرانه امامین انقلاب از میادین رزم و کمک رسانی در بلایای طبیعی تا 
صحنه های سازندگی و عمرانی، سلامت و امنیت و عرصه های علم و پژوهش و فناوری، 
در عین گمنامی، اقدامات شــگرفی انجام داده که با گذشت ایام، ضرورت تبیین آثار 
وجودی این مولود مبارک انقلاب، در پیشــرفت، اعتلا و اقتدار ایران، بیشتر احساس 
می شــود. بسیج با اعتقاد عمیق بر شــعار محوری »از مردم و برای مردم«، متعلق به 
همه اقشــار جامعه و نماد حضور و آگاهی همراه با معنویت مردم اســت که فرهنگ 
آرمان گرایی و معرفت ملی و دینی را به میدان عمل آورده و امید است با ترویج تفکر 
بسیجی، شــاهد همدلی، مشارکت هر چه بیشــتر و هم گرایی و هم افزایی روزافزون 
آحاد جامعه برای تقویت اصل مهم انســجام ملی باشیم. اینجانب هفته بسیج را با یاد 
شهیدان والا مقام ایران سربلند اسلامی و شهیدان مظلوم غزه و لبنان و جبهه مقاومت، 
بــه جنابعالی و آحاد فرماندهان و رزمندگان آن نهاد مردمی و همچنین ملت فهیم و 
بصیر ایران اسلامی تبریک گفته و از خداوند متعال توفیقات روزافزون بسیجیان غیور 
ایران عزیز، تحت زعامت حضرت امام خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی و فرماندهی 

کل قوا )مدظله العالی( را خواستارم.

عارف: ادغام سازمان اسناد و کتابخانه 
ملی کار درستی بود

معــاون اول رئیس جمهور تاکید کرد: یــکی از کارهای خوبی که در دولت آقای خاتمی انجام 
شد ادغام سازمان اسناد و کتابخانه ملی بود. به گزارش ایسنا، محمدرضا عارف در آئین تکریم 
و معارفه رئیس سازمان اسناد و کتابخانه ملی کشور، بیان کرد: از زحمات رئیس سابق سازمان 
تشکر می کنم. تبریک می گویم به برادر بزرگوار خود از سابقین کتابخانه ملی که کلیدهای این 
مکان هســتند. دکتر امیرخانی سابقه درخشانی در کتابخانه ملی داشته اند. با زحمات ایشان 
کتابخانه به اینجا رسید. از پذیرفتن مسئولیت تشکر می کنم. با صدور حکم ایشان هم همکاران 
ما در کتابخانه خوش حال شدند و هم فرهنگیان و اندیشمندان خوش حال شدند. وی در ادامه 
اظهار کرد: مطمئن هستم با شناختی که از این سازمان دارند دوره درخشانی را رقم خواهد زد. 
ما در برنامه سوم که مصادف بود با نیمه اول دهه ۸۰ با هدف ارتقاء بهره وری و کاهش حواشی 
این دو سازمان را ادغام کردیم. یکی از جاهایی که توسط برخی از نخبگان ابهام داشتند، ادغام 
سازمان اسناد و کتابخانه ملی بود. ادغام این دو به عنوان یک مجموعه جدایی را ناپذیر دنبال 
کردیم معاون اول رئیس جمهور در ادامه تصریح کرد: در نهایت دولت وقت، دولت آقای خاتمی 
گوش به نظر کارشناسان داد. در این چند روز اخیر بنا بود با سرعت خدمت شما برسم نگاهی 
به گزارش ها انداختم، فکر کنم، اگر یک کار خوب در آن دولت کرده باشیم ادغام این دو بخش 
است یعنی جایگاه کتاب و کتابخوانی را در فرهنگ غنی ایرانی و شعار انقلاب را غنی ساختیم.  

کار درستی انجام گرفت.

سردار سلیمانی: اولین شکست 
راهبردی و بزرگ آمریکا توسط ایران 

رقم خورد

رئیس ســازمان بسیج مستضعفین گفت: شکست آمریکا در دوره معاصر در منطقه غرب آسیا 
اولین شکســت راهبردی و بزرگ این کشــور بود. به گزارش ایسنا، ســردار پاسدار غلامرضا 
سلیمانی در آیین تجدید میثاق بسیجیان با آرمان های حضرت امام خمینی )ره( گفت: ملت 
بزرگ ایران در انقلاب اسلامی به رهبری رهبر فرزانه انقلاب اسلامی با شکســت رژیم منحرف 
پهلوی، پنجه در پنجه آمریکا گذاشت و این کشور را شکست داد. وی ادامه داد: شکست آمریکا 
در دوره معاصــر در منطقه غرب آسیا اولین شکســت راهبردی و بزرگ این کشــور بود. این 

شکست، بزرگ ترین شکست آمریکا از بدو تاسیس این کشور بود.

ما حق خود برای واکنش را کنار نگذاشته ایم و در زمان خود و به شکلی که مناسب بدانیم،  وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: تهاجم جدید اسرائیل به ایران مستحق واکنش است و 

واکنش نشان خواهیم داد. به گزارش خبرگزاری مهر، سید عباس عراقچی، وزیر امور خارجه 
در جمع فرماندهان و کارکنان ستاد فرماندهی کل سپاه و در پاسخ به سوال فرماندهان سپاه 
در خصوص زمان اجرای وعده صادق ۳، گفت: این را که شــما باید جواب دهید. وی ادامه 
داد: آنچه به ما مربوط اســت؛ اعلام کردیم که عملیات اخیر رژیم اســرائیل علیه جمهوری 
اسلامی ایــران یک تهاجم جدید اســت. وعده صادق دو مانند وعــده صادق یک، عملیات 
دفاعی بود. این تهاجم جدید نیز مســتحق واکنش است و ما حق خود برای واکنش را کنار 
نگذاشــته ایم و در زمان خود و به شکلی که مناسب بدانیم، واکنش نشان خواهیم داد. وزیر 
امور خارجه کشورمان بیان کرد: در طول ۱۲ ماه گذشته به صورت خاص، بسیار هوشمندانه 
و با درایت برخورد کردیم، تصمیمات ما هیجانی و احســاسی نبوده است. برای وعده صادق 
۳ نیز همین خواهد بود. آنچه جلوی جنگ را می گیرد، آمادگی برای جنگ اســت عراقچی 
ادامه داد: آنچه جلوی جنگ را می گیرد، آمادگی برای جنگ است. اگر می خواهید از جنگ 
جلوگیری کنید، باید با قدرت آمادگی خود برای جنگ و دفاع را اعلام کنید و نشان دهید. 
وی تصریح کرد: دشمنانی که تهدید می کنند، منتظر ضعف از سوی طرف مقابل هستند که 
اگر ضعف ببینند کار خود را انجام خواهند داد. پس خیلی مهم اســت که در شرایط جنگی 
محکم و قوی ایســتادگی کرد. وزیر امور خارجه متذکر شد: بعد از عملیات وعده صادق ۲، 
وظیفه سیاســت خارجی و وزارت امور خارجه این بود که یــک بازدارندگی سیاسی ایجاد 
کند. بازدارندگی سیاسی یعنی اینکه کشــورهایی در منطقه و فراتر از منطقه با شــما علیه 
تهاجم دشــمن موضع یکسان داشته باشــند و این به نوعی خودش یک سپر دفاعی ایجاد 
می کند.پ عراقچی افزود: بازدارندگی سیاسی می تواند یک دیواره از مواضع کشــورهایی که 
مخالف جنگ هســتند، ایجاد کند تا صدای مخالفت با رژیم صهیونیســتی در منطقه بلند 
شود و این به جلوگیری از گسترش جنگ کمک کند. کاری که من کردم وظیفه ذاتی یک 
وزیر امور خارجه بود و جا دارد از وزیر شهید امیرعبداللهیان هم یاد کنم که بعد از عملیات 
وعده صادق یک همین عملکرد را داشت. میدان و دیپلماسی از هم جدا نیستند وی تاکید 
کرد: میدان و دیپلماسی با هم یگانگی دارند و از هم اصلًا جدا نیســتند. دیپلماسی به اتکا 
قدرت حرکت می کند. اگر قدرتی وجود نداشته باشد از دیپلماسی کاری بر نمی آید.البته اگر 
دیپلماسی بدون قدرت ناتوان است، قدرت هم بدون دیپلماسی مسیرش را پیدا نمی کند و 

به اهداف خود نمی رسد. این دو لازم و ملزوم یکدیگرند.

نماینده تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی با تاکید 
بر اینکه باید ابلاغیه افزایش قیمت خودرو ابطال شــود، گفت که در مجلس گرانی های 
پی در پی خودرو را پیگیری می کنیم.به گزارش ایسنا، علی خضریان، با انتقاد از افزایش 
قیمت خودروهای داخلی، گفت: متأســفانه خودروســازان داخلی هر چند وقت یک بار 
به بهانه نزدیک شــدن قیمت کارخانه و بازار، خودرو را گران می کنند اما شکاف قیمتی 
همچنان پابرجاســت؛ دو شرکت خودروســازی باید از این تجربه شکست خورده دست 
برداشــته و بهای تمام شــده تولید را مدیریت کنند.وی افزود: چگونه است که دستمزد 
کارگران و اهم هزینه های خودروســازان داخلی ریالی پرداخت می شود اما زمانی که به 
قیمت فروش محصولات می رســد دلاری محاسبه می شــود؟خضریان با تأکید بر اینکه 
مبنای فعالیت بنده به عنوان یکی از نمایندگان مردم فارغ از رویکرد دولت های مختلف، 
موضوعات کارشــناسی اســت، ادامه داد: در دولت سیزدهم به دلیل بحث گرانی اجاره 
مســکن، طراح قانون ســاماندهی بازار اجاره بها بودم و طرحی در این حوزه در مجلس 
تدوین و مصوب کردیم، همچنین در حوزه خودرو برای تلنگر به خودروســازان داخلی، 
قوانیــنی برای واردات خودروی نو و کارکرده تصویب و حتی وزیر صمت نیز اســتیضاح 
شــد.عضو کمیسیون اصل نودم قانون اســاسی با انتقاد از رهاشدگی قیمت خودروهای 
داخــلی، گفت: در بازارهای جهانی خودرو، ســهم قطعات در قیمت خودرو کمتر از ۶۰ 
درصد اســت اما در خودروهای داخلی این سهم به ۸۵ درصد رسیده است. این موضوع 
نشان می دهد خودروسازان بزرگ در کشور ما قطعات را گران تر از نرخ واقعی خریداری 
می کننــد و هر چقــدر هم قیمت خودروهــای داخلی بالا می رود، بــاز هم ۸۵ درصد 
از قیمــت به زنجیــره تأمین قطعات اختصاص می یابد.وی ادامــه داد: این گران فروشی 

قطعات، ریشــه های متفاوتی دارد و اگر بخواهیم در یک جملــه بیان کنیم باید بگویم 
برخی قطعه ســازان با نفوذ در هیات مدیره خودروسازی های بزرگ باعث تعارض منافع 
شــده اند. این وضعیت اسفناک برای این قطعه ســازان سود بالایی را فراهم کرده است. 
خضریــان با بیان اینکه از بعد نظارتی موضوع ممانعت از گرانی های پی در پی خودرو را 
در مجلس پیگیری می کنیم، گفت: یقینا خودروســازان به جای اصلاح عملکرد، مجددا 
ظرف چند ماه آینده به بهانه های دیگر خودرو را گران تر می کنند. می بایست در  مجلس  
با اســتفاده از ابزارهای تقنینی و نظارتی مانع افزایش فشار بر مردم شویم.  این نماینده 
مجلس شــورای اسلامی، با اشــاره به اظهارات وزیر اقتصاد مبنی بر اینکه نمی توانیم به 
قیمت ها دســتور دهیم ثابت بمانند، گفت: مردم هم می گویند چگونه دولت به حقوق ها 
می گویــد ثابت بمانند، همان نســخه را نیز برای قیمت ها بپیچنــد. اکنون که چنین 
نمی کنیــد با کاهش تعرفه واردات خــودرو  در مجلس، این رقابــت ناعادلانه را به نفع 
مردم تغییــر خواهیم داد.خضریان افزود: برخی مردم از صبح امروز با ارســال مدارکی 
اثبــاتی عنوان کرده اند که اولویــت دریافت خودرو در بهار و تابســتان ۱۴۰۳ بوده اند 
اما هنوز پیامک واریز وجه برای آنها ارســال نشده اســت، گویا با این وضعیت غش در 
معاملــه صورت گرفته و خودروســازان برای اینکه قیمت خودروهــا را در پاییز افزایش 
دهند از ارســال پیامک واریز وجه و تحویل خودرو خودداری می کردند.عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاســت خارجی مجلس شــورای اسلامی، با تأکید بر اینکه باید ابلاغیه 
افزایش قیمت خودرو ابطال شود، گفت: باید دولت و وزارت صمت پیگیری کند تا تمام 
افــرادی که اولویت دریافت خودرو تا پاییز ۱۴۰۳ بوده اند، با همان قیمت قبلی کارخانه 

خودروی خود را دریافت کنند.

حضور وزیر کار در جمع 
تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی

 نشســت فعــالان تولیدی، صنعتی و اقتصــادی با وزیر تعــاون، کار و رفاه اجتماعی در 
اتاق تهران آغاز شــد. به گزارش ایســنا، با حضور احمد میدری، وزیر تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در جمــع نمایندگان بخش خصوصی، اعضای هیئــت نمایندگان اتاق تهران 
مســائل و مشــکلات خود در ارتباط با این وزارتخانه را مطرح کردند.  موضوعات بیمه 
تامین اجتماعی و استفاده بهینه از نیروی کار در فعالیت های تولیدی و صنعتی از جمله 

مسائلی است که در این نشست مطرح شد.

نشست هم اندیشی امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش با دانشجویان دوره ۳۵ دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش برگزار شد.به 
گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی ارتش، دومین نشست هم اندیشی امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی، فرمانده کل ارتش جمهوری 
اسلامی ایران با دانشجویان مقطع کارشناسی ارشد دوره ۳۵ مدیریت دفاعی دانشگاه فرماندهی و ستاد ارتش )دافوس( برگزار شد.در این نشست 
که با حضور امیر سرتیپ ولیوند، فرمانده دافوس ارتش در تالار همایش شهید سرلشکر فلاحی این دانشگاه برگزار شد؛ دانشجویان حاضر در 

نشست ضمن بیان دیدگاه ها و راهکارهای مد نظر، سوالات خود را با فرمانده کل ارتش مطرح و پاسخ های لازم را دریافت کردند.امیر سرلشکر موسوی نیز در این نشست با استقبال از دیدگاه های 
مطرح شده، ضمن تبیین اهداف و راهبردهای ارتش در حوزه های گوناگون، در مورد موضوعات مطرح شده از سوی دانشجویان از جمله ماموریت جدید نیروی زمینی ارتش در حوزه مرزبانی، 
اهمیت شایسته سالاری در واگذاری مشاغل و مسئولیت ها، طرح حکمت بنیاد تعاون آجا و اقدامات ارتش در توسعه و یکسان سازی خدمات و تسهیلات به کارکنان و خانواده های سرافراز 
ارتش جمهوری اسلامی ایران با دانشجویان به تبادل نظر و گفت وگو پرداخت. در پایان این نشست، امیر سرلشکر موسوی از سرهنگ بازنشسته زرهی بهزاد رفیعی، از چهره های پیشکسوت 

ارتش و از اساتید پیشکسوت دافوس با اهدای لوح یادبود تجلیل کرد.

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ از مصوبه این کمیسیون برای مشارکت بانک ها در پروژه های زیرساختی و عمرانی خبر داد.صدیف 
بدری در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به مصوبه امروز کمیسیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۴ گفت: در جلسه امروز کمیسیون تلفیق پیشنهاد کمیسیون 
عمران در بخش درآمدی به تصویب رسید که به موجب آن بانک ها می توانند در پروژه های زیرساختی و عمرانی مشارکت کنند؛ ما اصطلاحا به آن، 
اعمال ماده ۵۶  قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت می گوییم.وی افزود: کمیسیون تلفیق برای اجرای این ماده ۵۰ 
همت تصویب کرد تا بانک ها با اعطای این تسهیلات، در پروژه های عمرانی زیرساختی همچون جاده، راه آهن و بحث های فاضلاب و آبرسانی مشارکت 
کنند.بدری یادآور شد: این موضوع در بودجه سال های قبل، برنامه هفتم توسعه، قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت و قانون الحاق برخی مواد به 
قانون تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت هم آمده است منتها به دلیل اینکه در بودجه امسال نبود، بانک ها برای اجرا همکاری نمی کردند؛ این مصوبه 

در راستای برنامه هفتم توسعه است تا بانک ها به میزان ۵۰ همت در پروژه های عمرانی کشور مشارکت کرده و تسهیلات اعطا کنند.

با اشاره به مصوبه کمیسیون تلفیق بودجه

بدری: بانک ها می توانند در پروژه های زیرساختی و عمرانی 
مشارکت کنند

نشست هم اندیشی فرمانده کل ارتش با دانشجویان 
دوره ۳۵ دافوس برگزار شد

عراقچی: حق خود برای واکنش به صهیونیست ها را کنار نگذاشته ایم

ابطال شود قیمت خودرو  افزایش  ابلاغیه  خضریان: 
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گزیده خبرگزیده خبر رئیس سازمان بورس:

تنها ۱۳ درصد از اوراق بدهی مربوط به بخش خصوصی است 
 صیدی گفت: امــروز تنها ۱۳ درصــد از اوراق بدهی مربوط به 
بخش خصوصی اســت و بیش از ۸۷ درصد اوراق بدهی را اوراق 
دولتی تشــکیل می دهد.به گزارش ایســنا، حجــت الله صیدی 
- رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار، در نشســت مشترک با 
حضــور،  صمد حســن زاده - رئیس اتاق ایــران، اعضای هیات 
رئیسه و روســای کمیسیون های ۲۰ گانه اتاق ایران که در محل 
اتاق بازرگانی، صنایع، معاون و کشــاورزی ایــران و با محوریت 
تامین ســرمایه واحدهای تولیدی برگزار شــد، گفت: ما همیشه 
تلقی مطلــوبی از اتاق ایران داشــته ایم و معتقدیم بخش واقعی 
اقتصاد کشــور را می توان در اتاق و اعضای اتاق ایران مشــاهده 
کرد و اقتصاد کشورها را همین اعضا تشکیل می دهند. همچنین، 
بازارهای مالی بر اســاس بخش حقیقی و تولیدی است که امکان 
توسعه و تشکیل سرمایه را فراهم می کنند. وی افزود: اگر کشورها 
بــه تولید ناخالص داخلی بالایی رسیــده اند بر پایه تولید بوده و 
علاوه بر آن خدمات نیز در چرخه تولید به حساب می آید و بدون 
این واحدها بازارهای مالی هیچ معنایی ندارد.فشارهای اقتصادی 
نرخ رشــد و بهره وری را کاهش داده است رئیس سازمان بورس 
خاطرنشــان کرد: امروز در حوزه های اقتصادی فشارهای بسیاری 
در حال تحمل است که بخشی از آن مربوط به تحریم ها و بخشی 
دیگر مربوط به حکمرانی شرکتی است و ما تصور می کنیم همین 
دو موضوع اصلی، نرخ بهره وری و رشد اقتصادی کشور را کاهش 
داده اند.صیــدی گفــت: قرار بود ما در ســال ۱۴۰۴ به رتبه اول 
اقتصادی کشــور برسیم و امروز بر مبنای ارزش اسمی در جایگاه 
چهارم هستیم و از نظر شاخص برابری قدرت خرید نیز در جایگاه 
ســوم قرار داریم. علاوه بر رتبه فعلی فاصله ما با رتبه های بالاتر 
از خود بسیار زیاد اســت. مــا در اوایل دهه ۸۰ در رتبه بهتری و 
با فاصله کمتر با کشــورهای بالاتر از خود قرار داشتیم اما امروز 
فاصله تولید ناخالــص داخلی ما با کشــورهای بالاتر در منطقه 
بسیار بالا اســت و همخوانی ندارد.وی اظهار کرد: در چند ســال 
اخیر، نرخ تشــکیل ســرمایه نیز کاهش یافته و کفاف بهره وری 
را نمی دهد که این موضعی نگران گننده اســت. بنایراین دغدغه 
اصلی امروز رشــد اقتصادی و تشــکیل سرمایه است. امروز سهم 
بازار سرمایه در تشکیل ســرمایه نقش کمی داشته و تقریبا یک 
پنجم در بازار سرمایه بوده و چهار پنجم آن در باراز پول  است و 
این در حالی است که در اکثر کشورها این نسبت به صورت تقریبا 
مســاوی اســت.وظیفه بورس تامین مالی بلند مدت است رئیس 
ســازمان بورس و ارواق بهادار ادامه داد: ما باید تامین مالی کوتاه 
مدت را به نظام بانکی و بلند مدت را به بازار ســرمایه بســپاریم 
و این ماموریت بر عهده ســازمان بورس است.صیدی با اشاره به 
جایگاه بخش حقیق اقتصاد گفت: این نهادهای مالی و ناشــران و 
شرکت های بورسی هســتند که باید این امر را محقق بسازند اما 
امروز به علت نا اطمینانی های موجود با مشکلاتی روبرو شده ایم. 
همچین، عامل دیگر که باعث افزایش نااطمینانی شده، مربوط به 
تصمیمات خلق الصاعه بوده که ســرمایه گذاران را نگران می کند 
و این رفتارها باعث شــده که نا اطمینانی افزایش یافته و طبیعی 
اســت که قیمت اوراق در بازار سرمایه در نوسان باشد و سرمایه 

گذاران را در رابطه با سرمایه گذاری بلند مدت نگران می کند.
امــروز حداقــل دو میلیون فعال بــورسی داریــم وی ادامه داد: 
همچنین عامل دیگر نیز به بخــش حقیقی اقتصاد باز می گردد. 
متاســفانه امروز نیز بــرخی از تولیدکنندگان در حال ســرمایه 
گذاری کوتاه مدت هستند.رئیس ســازمان بورس تاکید کرد: ما 
نیز اعتقاد داریم که اعتماد به بورس نیز کاهش یافته با این حال 
ما امروز حداقل دو میلیون نفر فعال بورسی داریم اما همین افراد 
نیز دائما از ســبدی به ســبد دیگر در حال تغییر سرمایه گذاری 
هســتند. امروز سبد بورسی ما تقریبا ۱۲۰ میلیارد دلار است که 
میزان بسیار کوچکی اســت و باید حتما افزایش پیدا کند.صیدی 
افــزود: همچین در رابطه با اســتقلال بورس باید گفت که قانون 
بازار اوراق بهادار اســتقلال بورس را کاملا به رســمیت شناخته 
با این حال اســتقلال همیشــه یک امر نسبی است و ما هیچ جا 
اســتقلال کاملا نداریم و شــورای بورس نیز مجموعه  و ترکیبی 
از نهادها و سیاســت گذاران اقتصادی اســت. با این حال بخشی 
از اســتقلال در بورس نیز به تصمیمات اشــخاص و مدیران باز 
می گردد.وی گفت: بی شک وظیفه ما در سازمان بورس این است 
که منافع سهامداران خرد و کلان را حفظ و از آن ها دفاع کنیم.

اوراق دولتی منجر به برونزایی ســرمایه شــده  رئیس ســازمان 
بــورس ادامه داد: امروز اوراق دولتی یک نوع برون رانی ســرمایه 
ایجاد کرده است. در اوایل دولت آقای روحانی، تصمیمات خوبی 
کرفته شــد به طوری کــه وزارت اقتصاد اوراق بــدهی دولتی را 
تعریف کرد و همچنین ملزم کرد که ارواق بدهی ســند دار باشد 

که این دو تصمیمات مناســبی بود. با این حــال قرار بود حجم 
این اوراق در نهایت ۲۰ باشــد.صیدی گفت: امروز حدود ۸۷ الی 
۸۸ درصد از اوراق بدهی دولتی اســت و تنها ۱۲ الی ۱۳ درصد 
اســت که اوراق بدهی بخش خصوصی است و این میزان باید به 
ســطح برابر برســد. وی ادامه داد: ما وظیفه خود را برای حفظ 
اســتقلال ســازمان بورس انجام می دهیم اما نباید این استقلال 
به میزانی مطرح شــود که به اســتقلال بــورس لطمه وارد کند. 
اصلاح حاکمیت شــرکتی و تسهیل کار شرکت ها رئیس سازمان 
بورس خاطر نشــان کرد: برای اینکه بورس و شرکت ها به ارزش 
واقعی خود برســند و از آنجایی کــه ارزش ذاتی آنها بسیار بالا 
اســت و بورس به حجــم تولید ناخالص داخلی برســد باید ابتدا 
عملکرد شرکت ها را اصلاح کنیم و دوم شرایط را برای شرکت ها 
تســهیل کنیم. چراکه این بخش واقعی اقتصاد کشور بوده که در 
شــرایط تحریم و فشارهای اقتصادی توانسته است اقتصاد کشور 
را ســرپا نگه دارد. صیدی در ادامه در پاســخ به مباحث مطرح 
شده از ســوی اعضا و کمیسیون های اتاق بازرگانی تشریح کرد: 
در رابطه با موضوع حمایت از ســهامداران خرد یکی از وظایف ما 
این است که فعالیت ت شرکت ها و عملکرد آنها را در دستور کار 
قرار داده  همچنین همانطور که اشــاره شد بحث بیمه و پوشش 
ریســک سهامداران خرد را گیری می کنیم چرا که این بخش کم 
قدرت ترین بخش ســهامداران هســتند و ما باید از آنها حمایت 
کنیــم.  وی ادامــه داد: در رابطه با موضوع نرخ ســود و مباحث 
مربوط به آن از ریاســت بانک مرکزی تشکر ویژه داریم همچنین 

پیگیری هــای اخیر کمیسیــون اقتصادی و ریاســت کمیسیون 
اقتصــادی در رابطه با موضوع نرخ ســود و بهــره و اثرات آن بر 
بازار ســرمایه نتایج مثبتی را به همراه داشته است. اما بحثی که 
در رابطه با نرخ ســود مطرح می شــود این بود که ما در جلسات 
مربوطه گفتیم ه تا کســری بودجه برطرف نشــود نمی توان نرخ 
سود را کاهش داد. در این راستا تلاش ما این است که بهای تمام 
شده نهاده ها برای تولید کنندگان کمتر شود تا فشار به واحدهای 
تولیدی و اقتصادی نیز کاهش یابد.  رئیس سازمان بورس و اوراق 
بهادار خاطرنشان کرد: یکی از اقدامات اصلی که در حال پیگیری 
آن هستیم مسئله حاکمیت شــرکتی است ه یکی از برنامه های 
۱۷گانه ما در ســازمان بورس اســت. ما در موضــوع حاکمیت 
شــرکتی کار سختی را در پیش داریم مثال ما در سازمان بورس 
نمی توانیم اعمال کنیم که شــرکت ها تغییــراتی را انجام ندهند 
با ایــن حال در تایید صلاحیت ها باید ســخت گیری های لازم را 
داشــته باشیم اما این سخت گیری به معنای آن نیست که مانعی 
در این راســتا ایجاد شــود. برای مثال تاکید ما این است که در 
یک کمیته حســابرسی حتماً باید حســابرس مستقر باشد و این 
در حالی است که ما شــاهدیم در برخی از شرکت ها رئیس یک 
کمیته خود نیز مدیرعامل شــرکت است. صیدی در ادامه گفت: 
یکی دیگر از وظایف ذاتی ما این اســت که ارزش ذاتی ســهام 
را بــه ارزش بازار نزدیک کنیــم.  وی افزود: در رابطه با موضوع 
مربوط به مشــکلات برق باید گفت: مشــکل ما در حوزه برق و 
صنایــع بورسی این اســت که برق هنوز تبدیــل به یک کالای 
اقتصادی نشده اســت. به عبارت دیگر هم در بحث تبدیل برق 
و هم در توزیع آن هنوز ما شــاهد قیمتگذاری های دســتوری 
هســتیم.  رئیس ســازمان بورس اظهار کرد: همچنین در بحث 
فرایند تامین مالی از بازار سرمایه ما در حال کار بر روی تسریع 
این فرایند هســتیم برای مثال سازمان بورس شرکت ها را ملزم 
کرده که تاریخ درخواســت و تاریخ تامین سرمایه را به قید ذکر 
کنند تا فرایند تامین ســرمایه تســهیل شود.  صیدی در رابطه 
با مشــکلات موجود شرکت های کشاورزی فعال در بازار سرمایه 
گفــت: یکی از مشــکلات اصلی در بخش کشــاورزی و بورس 
مربوط به گردش نقدینگی اســت که علت آن در مسائل مربوط 
به حوزه کشــاورزی اســت برای مثال فرایند برداشت و فروش 
حصولات کشــاورزی در شرکت های بورسی گردش نقدینگی را 
با تاخیر روبرو می سازد.  وی در پایان خاطرنشان کرد: پیشنهاد 
می شــود تا کمیته ای متشکل از سازمان بورس و اتاق بازرگانی 
تشــکیل شــود تا فرایند تامین مالی تولید کننده ها و بنگاه ها 
به خصوص نگاه های بخش خصوصی در بورس تســهیل شــود. 
همچنین فرایند پذیرش شــرکت ها در بورس نیز تسهیل شود 
و قرار شــد که کمیته ای متشکل از سازمان بورس و اتاق ایران 
بررسی های مربوط به پذیرش شــرکت ها به بورس را به صورت 
جداگانه انجام دهند تا هر شــرکتی که قصد ورود و پذیرش در 
بورس را دارد فرایند پذیرش و درج شــرکت ها در تابلو سهام در 

کمترین زمان صورت بگیرد. 

رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل اعلام کرد

شکست رکورد اسقاط خودروهای 
فرسوده

رئیس ســتاد نوسازی ناوگان حمل ونقل 
کشور، ضمن اشاره به روند خوب اسقاط 
افزایش۳۰۰  خودروها در کشــور کــه 
درصدی را نســبت به ســال گذشــته، 
ثبت کرده، از اسقاط ۲۳۷ هزار دستگاه 
خودرو طی هشت ماهه امسال خبر داده 
و ابراز امیدواری کرد که تا پایان ســال 
رکورد بالاترین میزان اســقاط در کشور 
که مربوط به ســال ۱۳٩۳ معادل ۳۳۰ هزار دســتگاه بوده است را خواهیم شکست. به 
گزارش ایســنا، در حاشیه  بازدید خبرنگاران از یک مرکز اســقاط خودروهای فرسوده و 
تشریح فرآیند اسقاط، مهران سالاریه- رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل- در نشست 
خبری، ضمن ابراز خرســندی از اینکه از سال گذشته، مجدد موضوع اسقاط خودروهای 
فرسوده و جایگزینی آن ها، مورد توجه قرار گرفته و مردم نسبت به این حوزه و از حقوقی 
و تکالیفی که دارند، مطلع شــده اند، اظهار کرد: نتیجه  این آگاهی و توجه، این شــد که 
در ســال گذشته، با وجود اینکه در زیرساخت های لازم نیز بسیار ضعف داشتیم، اتفاقات 
خوبی نظیر اجرایی شــدن آیین نامه  اجرایی ماده ۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو رخ 
داد. وی تصریح کرد: علیرغم اینکه زیرساخت های لازم فراهم نبود، اما با استناد به قانون 
ساماندهی صنعت خودرو، خوشبختانه توانستیم حدودا ۷۸ هزار دستگاه اسقاط را در سال 
گذشته انجام دهیم؛ از این تعداد، حدود ۱۰ هزار دستگاه در حوزه خودروهای فرسوده ای 
بود که با خودروهای نو جایگزین شــدند و ۸۰۰۰ دستگاه هم سهم تاکسی ها بوده است.

سالاریه خاطرنشان کرد: سال گذشــته به نسبت سال های پیش از آن )در مقایسه  سال 
۱۴۰۲ با مجموع چهار ســال پیش از خودش(،  ۲۵ درصد افزایش اســقاط را داشــتیم. 
طی ســال های ۱۳٩۸ تا ۱۴۰۱ که جمعاً چهار ســال می شود، ۵۷ هزار دستگاه، اسقاط 
خودروهای فرسوده را داشتیم؛ اما صرفاً در سال ۱۴۰۲ این عدد به ۷۸ هزار دستگاه رسید؛ 
به عبارتی حدود ۲۵ درصد افزایش را شاهد بودیم.رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل 
کشور، در خصوص جدیدترین آمار سال جاری، اعلام کرد:  امسال، با وجود اینکه هشت 
ماه از سال می گذرد، تا روز یکشنبه هفته جاری )۲۷ آبان ماه(  ۲۳۷ هزار دستگاه خودرو 
فرسوده از رده خارج شــده است که در مقایسه با آمار سال گذشته خودمان )درحالیکه 
به عنوان زیرمجموعه وزارت صمت، از ابتدای ســال ۱۴۰۲، مسئولیت اسقاط را بر عهده 
گرفتیم( شاهد رشد ۳۰۰ درصدی اسقاط تاکنون نسبت به یکساله ۱۴۰۲، بوده ایم.بعید 
نیست، رکورد ۱۸ ساله را هم بزنیم وی ابراز امیدواری کرد: امیدواریم که این ۳۰۰ درصد 
را تا پایان سال بالاتر ببریم و چندین برابر شود. با توجه به آیین نامه خوب و پیشرفته  ماده 
۱۰ قانون ساماندهی صنعت خودرو بتوانیم، رکورد ۱۸ ساله گذشته را هم حتی رد کنیم. 
این مقام مسئول با بیان اینکه بالاترین رکورد تعداد اسقاط خودرو مربوط به سال ۱۳٩۳ 
معادل ۳۳۰ هزار دستگاه است، گفت: امیدوار هستیم که تا پایان سال به این عدد برسیم؛ 
البته محدودیت هایی در این حوزه وجود دارد که باید به آن ها توجه کرده و محدودیت ها را 
هم در نظر بگیریم.رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل کشور در رابطه با اقداماتی که در 
ستاد انجام شده است، اظهار کرد: آماری که معمولا ارائه می شود، به صورت فصلی است 
و هر فصل به روز می کنیم که شامل آمار تعداد اسقاط های صورت گرفته در کشور، میزان 
صرفه جویی مصرف سوخت، عواید حاصل از اسقاط که نصیب کشور شده و... و. را در نظر 
می گیریم و به صورت فصلی این گزارشــات را ارائه می کنیم. ۲ میلیارد لیتر صرفه جویی 
مصرف سوخت با اسقاط بالغ بر ۳۰۰ هزار دستگاه طی ۱۸ ماه وی ادامه داد: طی سلسله 
گزارشــاتی که در اختیار داریم، طی ۱۸ ماه عمری که از این ســتاد می گذرد، بالغ بر دو 
میلیارد لیتر صرفه جویی در مصرف سوخت داشتیم که این ها همه با محاسبات کارشناسی 
انجام شــده و مربوط به ۱۸ ماهه منتهی به ۳۱ شهریور ۱۴۰۳ است. سالاریه خاطرنشان 
کرد: در شش ماهه ابتدایی امسال، ۱۵۰ هزار دستگاه از رده خارج کرده ایم که به انضمام 
۷۸ هزار دستگاه اسقاط شده در سال گذشته، طی این ۱.۵ سال منتهی به پایان شهریور 
ماه امسال، ۲۲۸ هزار دستگاه خودرو فرسوده، اسقاط و از رده خارج شده است. وی افزود: 
این میزان صرفه جویی در مصرف سوختی که محاسبه کرده ایم که مربوط به ۱۸ ماهه و 
با احتساب ۱۵۰ هزار خودرو از رده خارج شده مربوط به همین شش ماهه ابتدایی است؛ 
اکنون که هشــت ماه از سال گذشته، ۲۳۷ هزار دستگاه خودرو از رده خارج شده است، 
بنابراین با یک حســاب نسبی، از ابتدای سال گذشــته تاکنون، بالغ بر سه میلیارد لیتر 
صرفه جویی در مصرف ســوخت اتفاق افتاده است. نیاز است که جزئیات آن، کارشناسی 
شــده محاسبه شود اما نسبت آن، همین عدد با درصدی تغییر، بالا و پایین شود. رئیس 
ســتاد نوســازی ناوگان حمل ونقل تصریح کرد: از منظر ریالی، ۲.۸ میلیارد دلار از بابت 
خروج خودروهای فرســوده،  آورده و عواید داشته ایم. سالاریه با بیان اینکه در خصوص 
طرح جایگزینی خودروهای فرسوده، که اخیراً ما با شیوه ای جدید آن را اجرایی می کنیم، 
)حدود دو ماه اســت که این موضوع آغاز  شــده( و شامل ۲۷ هزار نفر متقاضی است که 
اکنون در فرآیندهای جایگزینی خودروی فرسوده خود با محصولات ایران خودرو و سایپا 
هستند، گفت: خصوصیت این طرح به این صورت است که متقاضیانی که در این طرح ها 
شرکت می کنند، در حقیقت، گواهی اسقاطشان به ذی نفعی خودروساز، صادر می شود و از 
فاکتور فروشی که خودروساز صادر می کنند، مبلغی که باید برای اسقاط در نظر بگیریم، 
این مبلغ را کســر می کنند و مابقی صرفاً توســط مالک خودرو یا شخص متقاضی طرح 
جایگزینی، تکمیل وجه شود. این مقام مسئول خاطرنشان کرد: این موضوع برای اولین بار 
هست که انجام می شود؛ از ۲۷ هزار نفر، حدود یک سوم آن ها )حدود ٩۰۰۰ نفر( فراخوان 
شــده اند. از این ٩۰۰۰ نفر هم، تاکنون پذیرش ۷۲۰۰ نفر در مراکز اســقاط کل کشور، 
قطعی شده است. وی ضمن ابراز خرسندی از اینکه در طرح جایگزینی فعلی به نقطه ای 
رسیده ایم که از نظر ریزش، این ریزش متقاضیان قابل قبول است، گفت: ممکن است که 
هر متقاضی به هر دلیلی، طی فرآیند اسقاط/ جایگزینی، باز بماند و  نتواند فرآیند را ادامه 
بدهد؛ اما در این فرآیندِ جدید )با توجه به طراحی که انجام شده( نسبت به اینکه بعضاً تا 
٩۰-۸۰ درصد هم حتی ریزش داشتیم و همیشه برای ما جای تعجب و سوال داشت که 
چرا این ریزش ها وجود دارد! به نقطه ای قابل قبول از ریزش رسیده ایم و کاهش داشــته 
اســت. شکست رکورد اسقاط خودروهای فرســوده کاهش قابل توجه ریزش متقاضیان 
اســقاط خودروهای فرسوده رئیس ستاد نوسازی ناوگان حمل ونقل کشور ضمن اشاره به 
تفاوت معنادار قیمت کارخانه ای و قیمت بازار محصولات خودروها،  تصریح کرد: علیرغم 
اینکه در حال حاضر هنوز هم این جذابیت تفاوت قیمت برای متقاضیان وجود دارد،  اما 
این ریزش اکنون به نهایتاً حدود ۳۰-۲۰ درصد رسیده است. وی ادامه داد:  بنابراین واضح 
است که فرآیند به درستی کار می کند؛ البته ناگفته نماند که ما برای هر ریزشی، جایگزین 
خواهیم داشت و متقاضیان دیگری که در صف هستند، جایگزین خواهند شد و می توانند 
فرآیند را ادامه بدهند.سالاریه اعلام کرد: از ۲۷ هزار متقاضی طرح جایگزینی خودروهای 
فرسوده، در شرایط فعلی،  حدوداً ۲۳ هزار نفر سهم ایران خودرو و حدود ۴۰۰۰ نفر سهم 
شرکت سایپا هستند؛ که از این ها، در مجموع ۷۲۰۰ نفر همانطور که اشاره شد، اکنون در 
حال طی مسیر و فرآیند هستند. این مقام مسئول از فراخوان دوم در آینده ای نزدیک خبر 
داد و گفت: بر اساس هماهنگی هایی که با خودروسازان در حال انجام است، مرحله بعدی 
شروع خواهد شد و متقاضی هایی که در قسمت دوم هستند، می توانند مراجعه کنند.  در 
قســمت اول و در مرحله اول ٩۰۰۰ نفر فراخوان شــدند که از این ٩۰۰۰ نفر ۷۲۰۰ نفر 
تا الان مراجعه کردند. از این ۷۲۰۰ نفر، حدود ۶۰۰۰ نفر به خودروســازان معرفی شدند 
و طبق برنامه سیســتمی که در حال انجام است، خوشبختانه فرآیند بسیار پویا و خوبی 

صورت گرفته و این ۶۰۰۰ نفر برای تکمیل وجه در حال اقدام هستند.

فرزین به ایسنا اعلام کرد

کشف نرخ واقعی ارز تا ۳ ماه 
آینده

رئیــس کل بانک مرکزی گفــت: با راه اندازی بازار ارز توافقی تا دو الی ســه ماه 
آینده به یک کشــف نرخ واقعی و قابل اعتماد دست می یابیم. به گزارش ایسنا، 
محمدرضا فرزین در حاشیه نشســت مشترک با اتاق ایران در جمع خبرنگاران 
گفت: بخشــنامه مربوط به عرضه ارز در بازار توافقی روز گذشــته اعلام شد و بر 
اساس آن عرضه کنندگان می توانند ارز خود را در سامانه نیما عرضه نکرده و ارز 
خود را خارج از سامانه نیما عرضه کنند.  وی اظهار کرد: تا به حال فولادی ها ارز 
خود را در سامانه نیما عرضه می کردند و اخیرا نیز توافق کردیم که ارز خود را در 
این ســامانه عرضه نکنند و عرضه آن به صورت توافقی انجام شود و با راه اندازی 
بازار ارز توافقی می توانند وارد بازار شده، علاوه بر این در حال حاضر که بازار ارز 
توافقی به صورت رسمی راه اندازی نشده نیز می توانند ارز خود را در بازار توافقی 
مبادله کنند. فرزین در پاســخ به سوال خبرنگار ایسنا مبنی بر زمان رسیدن به 
یک کشــف قیمت واقعی نرخ ارز گفت: پیش بینی شده طی دو الی سه ماه پس 
از راه انــدازی بازار ارز توافقی بتوانیم به یک کشــف قیمت واقعی و قابل اعتماد 
برسیم.  رئیس کل بانک مرکزی در پاســخ به سوال خبرنگاران مبنی بر اقدامات 
بانک مرکزی برای مقاوم ســازی اقتصاد در مقابل سیاست های ترامپ به عنوان 
رئیس جمهور جدید آمریکا گفت: در حال حاضر بیشــتر تجارت و مبادلات ما با 
کشــورهای همسایه و همچنین اعضای بریکس است و این روش نیز تداوم دارد 
و همانطور که مشــخص است صادرات ما نیز در حال افزایش است. ما در رابطه 
بــا این موضوع نگرانی نداریم. چرا که با همســایگانی که در حال تجارت با آنها 
هســتیم هم واردات و صادرات و هم روابط مســتحکم اقتصادی داریم.  وی در 
پاسخ به ســوالی در رابطه با  fatf افزود: همانطور که اعلام شده موضوع fatf قرار 
است از طریق مجمع تشخیص مصلحت پیگیری شود و وزیر اقتصاد نیز در حال 

پیگیری این موضوع است. 

رئیس کانون عــالی انجمن های صنفی 
نقض سه جانبه گرایی  ما  کارگران گفت: 
در شورای عالی کار را در تنها جلسه ای 
که در ســال ۱۴۰۳ پس از ۸ماه انجام 
شــد با عدم دعوت از دو تشــکل بزرگ 
جامعه کارگری شــاهد بودیم.به گزارش 
خبرنــگار مهر، امروز ســه شــنبه ۲٩ 
آبان ۱۴۰۳، ســالروز تصویب قانون کار 
است. ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی 
انجمن هــای صنفی کارگــران ایران در 
گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: قانون 
کار بــه نوعی بــر پایه دفــاع از حقوق 
جامعــه کار و تولید به ویــژه کارگران 
تدوین شده است.وی افزود: در دل مفاد 
آن فرایندهــایی وجود دارد که نشــان 
تمام مسائل معیشتی، درمانی،  می دهد 

قراردادها، ایمنی و بهداشــت کار ســربازان جنگ اقتصادی یعنی کارگران و حتی اگر اختلافی با 
کارفرما یا فضای کاری دیگر دارند باید تحت یک چارچوب مشــخص پیگیری شــود. در واقع این 
فرایند باید ضامن دفاع قانونی و به حق از جامعه مظلوم کارگری باشــد.وی تاکید کرد: شــاید نیاز 
باشد خیلی از قوانین این حوزه با جدیت بیشتر، بر حسن اجرا و نظارت آن مورد کنترل باشند.وی 
ادامه داد: در فضایی قرار داریم که به نام سال جهش تولید مزین شده است که بنا بر فرمایش مقام 
معظم رهبری این جهش تولید باید با مشــارکت مردم باشــد. این بیان دال بر این است که نیروی 
انســانی یعنی مردم با مشارکت خود جهش تولید را به ظهور برسانند.گلپور در ادامه سخنان خود 
اظهار کرد: نیروی انســانی که باید در طول تاریخ، اصولًا می گردد تا یک کار خوب پیدا کند و در 
آن کار خوب با امنیت کار کند و معیشــت خودش را برآورده کند، چرا در حالی که شــرایط قانون 
کار در کارگاه هــا وجــود دارد تأمین حداقل حمایت هایی که قانــون کار از فرد می کند و در ظاهر 
تمام شــرایط بر وفق مراد اســت فرد با وجود بیکار بودن رغبتی به فضای تولیدی نشان نمی دهد؟ 
این پرســش قابل تأمل اســت و پاسخ آن به قانون کار و عدم نظارت درست بر اجرای قانون کار بر 
می گردد.نقض سه جانبه گرایی در نخستین جلســه شورای عالی کاررئیس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران ایران با اشــاره به ماده ۴۱ قانون کار ادامه داد: در این ماده قانونی به طور رســمی 
و شــفاف آمده باید معیشت کارگر در شورای عالی کار یعنی آن حداقل دستمزد کارگر منطبق بر 
نرخ تورم و سبد معیشت کالا باشد. این را باید شورای عالی کار تصمیم بگیرد و با ۳ جانبه گرایی 
ایجاد کند.وی با گلایه عنوان کرد: ما نقض سه جانبه گرایی در شورای عالی کار را در تنها جلسه ای 
که در سال ۱۴۰۳ بعد از ۸ ماه انجام می شود به وضوح نقض آزادی بیان تشکل ها در عنوان کردن 
مطالبات شأن می بینیم. در واقع دو تشکل بزرگ کارگری دعوت نشدند به این شورا با این ادبیات 
که در ماده ۱۶۷ قانون کار نقص وجود دارد و هنوز اصلاح نشــده اســت؛ بنابراین همه شــرکای 
اجتماعی دعوت نشدند.گلپور گفت: این عذر بدتر از گناه است که شورایی که مطابق قانون باید هر 
ماه، جلســه تشکیل دهد، برای حل مشکلات جامعه کارگری و مسائل آنها و همچنین حال مسائل 
جامعه کار و تولید را ۸ ماه به تأخیر می افتد و در ادامه وقتی برگزار می شود وزارت کار تمام شرکای 
اجتماعی را دعوت نمی کند و البته پاســخگو هم نیست. وزارت کار پاسخگو نیست وی اظهار کرد: 
در این خصوص چندین نامه خطاب به رئیس شورا و وزیر کار به وزارت کار ارسال شد ولی جوابی 
به شریک اجتماعی در قالب نامه دریافت نکردیم؛ چه برسد از شرکای اجتماعی خود دعوت کنند. 
این فعال جامعه کارگری در ادامه ســخنان خود به معیشــت کارگران پرداخت و گفت: در نتیجه 
چنین فضای سیاست گذاری و تصمیم سازی به نام شورای عالی کار که قرار است از حق کارگران 

دفاع کنیم و بگوییم که کارگاه و کارخانه ای 
کــه با ۱۰ میلیون تومان تعیین دســتمزد 
برای کارگرش، بخواهد فعالیت داشته باشد 
در حــالی که این مبلغ فقط نیازمندی یک 
هفتــه وی را تأمین می کند، عملًا برای وی 
ارزشی ندارد ذیل قانون کار در یک کارخانه 
کار کند. کارخانه ای که کار تولیدی می کند 
و در مقابل تحریم های سیاسی و اقتصادی 
ایســتاده و به عنوان سرباز جنگ اقتصادی 
در حال فــداکاری اســت. وی اضافه کرد: 
کارگــر چــرا کار در صنایــع و بنگاه های 
تولیــدی را نمی پذیرد چــون او موظف به 
این اســت که معیشت خانواده اش را تأمین 
کند؛ ضمن آنکه پوشــاک و از همه مهم تر 
مسکن آنها را فراهم کند.رئیس کانون عالی 
انجمن هــای صنفی کارگــران ایران یادآور 
شد: بالغ بر ۷۰ درصد از هزینه های کارگری اگر نگوییم بیشتر چون در پایتخت این عدد ۸۰ درصد 
اســت، برای مسکن تسخیر می شــود و فرد را به بن بست می رساند. حال با مبلغ ناچیزی که برای 
وی می ماند چقدر قادر خواهد بود تا زندگی خود را بگذراند. بنابراین مجبور است به سوی مشاغل 
دیگر مانند دلالی، ســوداگری و غیررســمی تر برود که جایگاهی در جهش تولید ندارد. وی گفت: 
حیف از کارخانه هایی که دایر شــده اند اما به دلیل اینکه نیروی کار ندارند، دچار مشــکل شــده و 
می شــوند. گلپور اظهار کرد: در ادامه راه حل پیشنهادی برخی از کارفرمایان چیست؟اتباع خارجی 
جایگزین کارگران ایرانی می شــوند؟ این فعال جامعه کارگری در ادامه سخنان خود به حضور اتباع 
خارجی در کشــور اشــاره کرد و گفت: در چنین فضای حاکم بر تولید، در ۴ تا ۵ سال اخیر رشد 
فزاینده حضور غیرقانونی اتباع از کشــور همسایه هستیم که در برخی از کارگاه ها و کارخانه مورد 
استفاده کارفرماها قرار بگیرند. وی تصریح کرد: حضور غیر قانونی این اتباع همچنان لاینحل باقی 
مانده و هیچ برنامه ریزی برای حل مشــکل کارگر ایرانی هنگامی که مســئولان ما قائل به سرکوب 
مزدی هستند، نداریم. نیرو کار چرا کار غیر تولیدی را ترجیح می دهد گلپور با تاکید بر اینکه دولت 
بایــد نقش بنگاه داری را ترک و به نقطه ای برســد که کار را بــه بخش خصوصی و به نوعی مردم 
واگذار کند، گفت: دولت فقط به عنوان یک تســهیلگر در امر تولید، ســرمایه گذاری و به بالندگی 
رســاندن فضای کار و تولید و اقتصاد باید حضور داشــته باشــد نه به عنوان یک سرمایه گذار. وی 
گفت: دولت تا وقتی که خودش را یک بنگاه دار و سرمایه گذار می بینید و به عنوان یک کارفرمای 
بزرگ در حال خودنمایی اســت نمی توانیم شــاهد اخذ مزد مناســب با شرایط اقتصادی کشور 
برای کارگرانی باشیم که قلبا و قطعاً دوســت دارند در کارخانه هایی با اســتانداردهای ملی و 
بین المللی فعالیت کنند و تأمین کرامت انســانی در آنها بیشتر از فضاهای غیررسمی است؛ اما 
تا هنگامی که شــرایط حقوقی در این بنگاه های تولیدی مناسب نباشد و کار با بیگاری تفاوتی 
نداشــته باشد، نیرو کار مجبور می شــود از این فضا خارج شود.پرئیس کانون عالی انجمن های 
صنفی کارگران ایران عنوان کرد: اگر چنانچه کارفرماها و دولت به دنبال این هســتند به دلیل 
عدم رغبت کارگر ایرانی و آن هم به دلیل کســب معیشــت و رفتن به ســوی مشــاغل دیگر، 
کارگران غیر ایرانی رســمی و غیر رســمی در این فضا فعال شــوند، بزرگترین ظلم به نیروی 
انســانی کار ایرانی اســت. این احترام نگذاشتن به حق و حقوق نیروی ایرانی است که به جای 
حل مسئله دستمزد که صراحتاً در ماده ۴۱ قانون کار آمده با برنامه ریزی غلط، نقش کم رنگ 

شده کارگر ایرانی را کم رنگ تر کنیم.

قیمت جهانی طلا امروز سه شنبه )۱٩ نوامبر( تحت تاثیر کاهش ارزش دلار آمریکا به بالاترین حد یک هفته اخیر رسید، در حالی 
که بازار منتظر اظهارنظر مقامات فدرال رزرو برای سرنخ هایی در مورد چشم انداز نرخ بهره آمریکا بود.به گزارش ایسنا، طلا ۰.۴ درصد 
افزایش یافت و به ۲۶۲۱ دلار و ٩۵ ســنت در هر اونس رسید که بالاترین رقم از ۱۲ نوامبر بود. قیمت ها در روز دوشــنبه ۲ درصد 
افزایش یافت. قیمت طلای آمریکا با ۰.۵ درصد افزایش به ۲۶۲۶ دلار و ۳۰ سنت رسید.دلار آمریکا کاهش یافت و دلار ضعیف تر، 
شمش را برای خریدارانی که ارزهای دیگر دارند، ارزان تر می کند. داده های اقتصادی قوی اخیر نگرانی هایی را در مورد اینکه آیا فدرال 
رزرو پس از ۷۵ واحد کاهش از سپتامبر به کاهش نرخ بهره ادامه خواهد داد یا خیر، ایجاد کرده است. چندین مقام فدرال رزرو قرار 
است در این هفته صحبت کنند و به طور بالقوه بینشی در مورد مسیر کاهش نرخ بهره ارائه دهند. معامله گران در حال حاضر ٩.۵۸ 
درصد احتمال کاهش ۲۵ واحدی را در دسامبر در مقابل ۴۱.۱ درصد احتمال ثابت نگه داشتن نرخ ها می بینند. در جبهه ژئوپلیتیک، روسیه بزرگترین حمله هوایی خود را در 
سه ماه اخیر به اوکراین انجام داد که به شدت به سیستم قدرت این کشور آسیب وارد کرد. دارایی های بدون بازده مانند شمش در محیطی با نرخ بهره پایین تر و در میان عدم 
قطعیت های ژئوپلیتیکی رشد می کنند.اقتصاددانان فدرال رزرو سانفرانسیسکو اظهار کردند که بازار کار فشرده ایالات متحده همچنان بر فشارهای تورمی می افزاید، اگرچه کمتر 

از سال های ۲۰۲۲ و ۲۰۲۳ بود.

ایسنا/خوزستان سیزدهمین نمایشــگاه بین المللی ماشین آلات و ادوات کشاورزی با حضور ٩۰ واحد تولیدی و بازرگانی در 
اهواز برپا می شود.٩۰ واحد تولیدی و بازرگانی از استان های خوزستان، تهران، خراسان رضوی، آذربایجان شرقی، آذربایجان 
غربی، اردبیل، اصفهان، فارس، مازندران، البرز، مرکزی، کردســتان، زنجــان، همدان، چهارمحال بختیاری و قزوین در این 
نمایشــگاه حضور خواهند داشت.انواع تراکتورهای سبک و سنگین، کمباین، ادوات و تجهیزات کشاورزی در این نمایشگاه 
عرضه می شود. آشنایی کشاورزان با آخرین ماشین آلات و تکنولوژی های نوین، تبادل دانش و اطلاعات بین تولیدکنندگان، 
ایجاد نمایندگی در اســتان خوزستان توسط واحدهای تولیدی، ایجاد ارتباط مستقیم و بدون واسطه بین تولیدکنندگان و 

کشاورزان و بهره برداران، ایجاد فضای رقابتی و بالا بردن حق انتخاب بهره برداران از جمله اهداف برگزاری این نمایشگاه است.این نمایشگاه از ۳۰ آبان ماه تا ۳ آذرماه در محل نمایشگاه 
بین المللی اســتان خوزســتان واقع در اهواز ، کیانپارس, خیابان شــهید چمران برپا می شــود. علاقه مندان از ســاعت ۱۵ تا ۲۱ می توانند با مراجعه به غرفه های این نمایشگاه از آخرین 

دستاوردهای ماشین آلات و ادوات در بخش کشاورزی بازدید کنند.

آغاز به کار نمایشگاه ماشین آلات و ادوات کشاورزی در دلار کوتاه آمد، اما طلای جهانی بالا رفت
خوزستان

نقض سه جانبه گرایی درجلسه دیرهنگام،چرا کارگر به کارخانه نمی رود؟



روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران

پنج شنبه 26 بهمن 1402  5 شعبان 1445  15 فوریه 2024

    سال نوزدهم    شماره 5348

تحریریه :44253450    روابط عمومی :44253448    فکس : 44253395   بازرگانی : 9-44253335    توزیع : 44253450   فکس : 44253234    توزیع: موسسه سخن گستر    چاپ: امید نشرو چاپ ایرانیان    

 تهران، بلوار مرزداران ، انتهای خیابان گلستان ، کوی پژوهش پلاک 13   کد شبا :2008-654     کد پستی :1463777746صاحب امتیاز : موسسه سخن گستر  مدیر مسئول : فاطمه لشکری

جنگ جهانی سوم برای 
دستیابی به تراشه های انقلابی

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

ای چرخ فلک خرابی از کینهٔ توست!!

ازهر دری خبری !!

معرفی اولین هاموی شش چرخ دنیا با پیشرانه 8 سیلندر هلکت
جنرال موتورز در سال ۱998 برند هامر را به عنوان نسخه عادی محصول نظامی هاموی M998 خریداری کرد و سه مدل را با همین نام عرضه نمود. هاموی 
مستقیماً روی طراحی و هویت خودروی هامر H۱ تأثیر گذاشت و مدل های H2 و H3 بر پایه پلتفرم های کوچک تر جنرال موتورز ساخته و عرضه شدند. 
البته علیرغم استقبال اولیه، ایده هامر خیلی جالب از کار درنیامد و نهایتاً این مدل ها راهی موزه شدند. البته طی چند سال اخیر جنرال موتورز دوباره نام 
هامر را در قالب یک وانت و شاسی بلند برقی احیا کرده و البته وزن آن نیز به اندازه یک تانک سبک وزن است؛ اما صحبت ما درباره هامر نیست و می خواهیم 
به یک هاموی عجیب بپردازیم. با اولین هاموی شش چرخ دنیا آشنا شوید، محصولی که با همکاری چندین شرکت تولید شده است. خودروی موردبحث در 
واقع یک هاموی نظامی مدل 2۰۰9 است که تغییرات عدیده ای را تجربه کرده و در دل آن پیشرانه 8 سیلندر ۶.2 لیتری سوپرشارژردار همی دیده می شود.

گواردیولا: به این تیم افتخار می کنم

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ثریا در اغما

جیمز استوارت
جیمز اســتوارت یکــی از آن بازیگرانی قلمداد 
می شود که به محض ورود به سینما درخشیدن 
را آغاز کرد و به ســرعت به محبوبیتی دیوانه وار 
رســید. البته این موضــوع بی دلیــل نبوده و 
نقش آفرینی هــای اســتادانه او تحســین تمام 
منتقدین و اهالی سینما را کسب کرده بود. بازی 
جیمز اســتوارت در فیلم گلوله مرز نمی شناسد 
باعث شد تا او در کشور ما نیز به محبوبیت بسیار 
زیادی دســت پیدا کند. او در سال ۱9۴۰ برای 
حضور در فیلم داســتان فیلادلفیا جایزه اسکار 
بهترین بازیگر نقش اول مرد را به خود اختصاص 
داد. او در ســال ۱999 در یک نظر سنجی لقب 
بهترین هنرپیشه کلاسیک آمریکا را کسب کرد و 
همچنین در فهرست بهترین بازیگران مرد تاریخ به انتخاب بنیاد فیلم آمریکا در رتبه سوم قرار گرفت. 
جیمز استوارت در هفت فیلم از 2۵۰ فیلم برتر تاریخ به انتخاب سایت IMDB حضور دارد که بیشتر 
آن ها به کارگردانی آلفرد هیچکاک و فرانک کاپرا ساخته شده اند. استوارت در سال ۱99۷ به دلیل ابتلا 
به بیماری آمبولیِ ریه جان خود را از دست داد. استوارت در ایندیانا متولد، و بزرگ شد. بازیگری را در 
دانشگاه پرینستون آغاز کرد و در سال ۱932 فارغ التحصیل شد ، او به عنوان یک بازیگر تئاتر شروع 
به کار کرد در فیلم کمدی فرانک کاپرا، نمی توانی این را با خودت ببری )۱938( به موفقیت دست 
یافت. یک ســال بعد، اســتوارت اولین نامزدی از پنج نامزدی اسکار خود را برای بازی در فیلم آقای 
اسمیت به واشنگتن می رود )۱939( اثر فرانک کاپرا به دست آورد. سال بعد او جایزه اسکار بهترین 
بازیگر مرد، تنها اسکار رقابتی دوران حرفه ای خود را برای بازی در داستان فیلادلفیا )۱9۴۰( دریافت 
کرد. اولین نقش اســتوارت پس از جنگ در نقش جورج بیلی در فیلم زندگی شــگفت انگیز است 
)۱9۴۶( اثر فرانک کاپرا بود.اگرچه این فیلم پس از اکران موفقیت تجاری چشمگیری نداشت، اما او 
نامزدی اسکار را به دست آورد و این فیلم به یکی از بهترین فیلم های کلاسیک کریسمس و همچنین 
یکی از شناخته شده ترین نقش های او تبدیل شد. استوارت به عنوان یکی از محبوب ترین ستاره های 
سینمای دهه ۵۰ میلادی، در فیلم هایی به کارگردانی آنتونی مان، از جمله وینچستر ۷3 )۱9۵۰( و 
مهمیز برهنه )۱9۵3(، شخصیت های تیره تر و از نظر اخلاقی جدی تر بازی کرد. ، و آلفرد هیچکاک 

از جیمز استوارت در فیلم های طناب )۱9۴8(، پنجره عقبی )۱9۵۴(، مردی که زیادمیدانست و...

فرهنگ

شرکت اوپن ای آی ویژگی حافظه را به چت جی پی تی 
افزوده تا برخی اطلاعات مخصوص کاربر را از محاورات 
و غیره به یاد بیاورد. این ویژگی به طور آزمایشــی برای 
عده ای محدود ارائه می شود.به گزارش خبرگزاری مهر 
به نقل از انگجت، یکی از مشکلات صحبت کردن با یک 
چت بات هوش مصنوعی آن است که پس از پایان یافتن 
محاوره، همه چیز دوباره تنظیم می شود. چت بات کاربر 
یا موضــوع مورد تحقیق را به یاد نمی آورد. چت بات به 
دلیل حفظ حریم خصوصی اینگونه طراحی شده است، 
اما در واقع رونــد مذکور اجازه نمی دهد فناوری به یک 
دســتیار دیجیتال واقعی تبدیل شود که به اندازه کافی 
کاربر را می شناســد تا به او کمک کند.در همین راستا 
شــرکت اوپن ای آی سعی کرد مشــکل را حل کند و 
بالاخره حافظه به چت جی پی تی اضافه کرده است. این 
امر به ربات کمک می کند تا جزییات مهم شــخصی از 
محاوره های قبلــی کاربر را به یاد بیاورد و آن را در تحقیقات جدید به کار گیرد.کاربر می تواند به طور 
واقعــی به چت جی پی تی بگوید تا مورد خاصی را به یاد بیــاورد، مانند آنکه فرزند وی به بادام زمینی 
حساسیت دارد یا ایمیل هایش را چگونه امضا می کند. این فرایند به طور خودکار داده مذکور را طبق 
درخواســت ذخیره می کند و در محاورات و فعالیت های آتی به کار می گیرد.علاوه بر آن این سیستم 
طی گذر زمان مواردی را به یاد می آورد و همزمان با انجام جســت وجو توسط کاربر، داده ها را ذخیره 
می کند. هدف اصلی آن است که چت بات هوشمندتر شود و از آن مهم تر با نیازهای خاص خود را وفق 
دهد.در کنار این موارد هر جی پی تی سفارشی حافظه خاص خود را خواهد داشت. مثلا اوپن ای آی به 
Books GPT حافظه ای می دهد تا کتاب هایی که فرد خوانده و ژانرهای مورد علاقه وی را حفظ کند. 
GPT Store نیز مملو از چت بات هایی اســت که به طور حتم از ویژگی حافظه سود می برند.به نظر 
می رسد جست وجوی اینترنتی نیز به همین شیوه عمل می کند. اپلیکیشن هاف وب سایت ها و شبکه 
های اجتماعی داده های خصوصی را ذخیره می کنند. در مرحله بعد با اتکا به این داده ها یک پروفایل 
مخصوص کاربر ساخته می شود که برای توسعه الگوریتم های شخصی سازی شده به کار می رود. البته 

این روند نگرانی های زیادی در باره حریم خصوصی را همراه دارد.

با افزودن ویژگی حافظه؛

»چت جی پی تی« گفت وگو با کاربران را به 
خاطر می آورد

info@sobh-eqtesad.ir

www.sobh-eqtesad.ir

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

گلــف روی باروت دومیــن کتاب آیدا مــرادی آهنی بعد 
از مجموعه داســتان پونز روی دم گربه، رمانی با داســتانی 
معمایی اســت درباره زنی جوان که بعد از ملاقات با حامی 
نــواح پور، درگیر یک ســری بازیهای خطرناک می شــود 
و درســت زمانی که تصمیم می گیرد این مــرد و اتفاقات 
پیرامونش را فراموش کند، آشــنایی با پدر حامی، او را وارد 
مســیر جدیدی می کند. راوی گلف روی باروت خانم سام 
اســت، زن تنهایی که پدر و مادر و شوهرش خارج از کشور 
هستند، هیچ دوســتی ندارد و می خواهد یک بیزینس منِ 
درجه یک شــود. خانم سام داستانش را با دو صدا و ضمیر 
مختلف، یکی صدای خودش با ضمیر اول شخص و دیگری 
صدای درونی با دوم شخص که اغلب خطاب به خود اوست 
و به مرور این دو تبدیل به ما می شــوند، روایت می کند. از 
نظر زمانی، داســتان در سه دوره مختلف اتفاق افتاده است که بدون داشتن یک توالی مرتب روایت می شوند: 
دوره ســه ماهه آشنایی خانم سام با حامی و حواشی پیرامون این آدم، سفر دریایی که خانم سام با نبی نواح 
پور ملاقات می کند و زمان حال که راوی ضمن تحلیل هر آنچه که اتفاق افتاده، نتیجه خیلی از کارهایش را 
می بیند. در حین این روایت ها بخشــی از گذشــته این سه نفر هم معلوم می شود. گلف روی باروت با معمای 
ناپدید شدن یک فرد شروع می شود و فصل به فصل خواننده را مشتاق به خواندن و علاقه مند به سردرآوردن  
از ماجرا می کند. با مطالعه این کتاب، می توانید روایت زنی را بخوانید که به خاطر عجول بودن و لجبازی هایش 
شکست هایی را تجربه می کند؛ هر چند که باعث می شوند به هویت تازه ای از خودش برسد. داستان آدمی را 
بخوانید که از یک دیدار تصادفی ساده، بازی پیچیده ای را آغاز می کند. یا داستان یک اعتقاد که دلیلی برای 
بزرگترین شکست یک مرد می شود. گلف روی باروت کتابی نیست که بعد از خواندنش بلافاصله سراغ کتاب 
دیگری بروید، دلتان می خواهد تا چند روز داستانش را، آدم های مهم قصه را، شیوه زندگی، تنهایی و تضادهای 
فکری خانم ســام را مرور کنید؛ حداقل برای من که اینطور بود. توصیه می کنم حتماً این کتاب را در برنامه 

کتابخوانی خود قرار دهید.

سرمربی منچسترسیتی پس از پیروزی قاطع همشهری ها برابر کپنهاگن به ستایش از عملکرد شاگردانش پرداخت.به گزارش ایسنا، منچسترسیتی دور رفت 
مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا را مقتدرانه آغاز کرد و در خانه کپنهاگن با نتیجه سه بر یک به پیروزی دست یافت تا صعودش را به دور بعد 
تا حدود زیادی قطعی کند.به نوشته مارکا، پپ گواردیولا در نشست خبری پس از بازی گفت: این نتیجه بسیار خوب است. واقعا به تیمم افتخار می کنم. 
پیروزی مهمی را به دست آوردیم. امشب برای ما ایده آل بود و همه چیز به خوبی پیش رفت. در لحظات حساس بازی صبور بودیم و با حوصله بازی کردیم.
او ادامه داد: نمایش و انگیزه بازیکنان بســیار خوب بود. گل ســوم به ما کمک کرد. امیدوارم در زمین خودمان با اقتدار کار را تمام کنیم و راهی دور بعد 
شویم. از همان دقیقه نخست بازی خوبی را به نمایش گذاشتیم؛ هر چند در بعضی از دقایق خوب نبودیم و یک گل را هم دریافت کردیم.ستاره سیتی در 
این بازی کوین دی بروینه بود که یک گل زد و دو پاس گل هم داد. گواردیولا درباره این بازیکن بلژیکی گفت: او استثنایی است. او یک گل شگفت انگیز 

با پاس فودن به ثمر رساند.

جهان شاهد کارزاری میان بزرگترین قدرت های شرق و غرب برسر تراشه های 
کوچکی است که زندگی انسان را متحول می کنند. این کارزار اکنون به نقطه 
اوج رسیده و عصر جدید انقلاب صنعتی را تعریف می کند.به گزارش خبرنگار 
مهر، چین و آمریکا دو قطب اقتصادی بزرگ جهان به شمار می روند که در 
حوزه های مختلفی از کشاورزی و صنعت گرفته تا توسعه فناوری های نوین 
مانند تراشه، هوش مصنوعی و رایانش کوانتومی با یکدیگر رقابت می کنند. 
ایــن رقابت تا آنجا پیش رفته کــه آمریکا بیم آن دارد چین در فاصله زمانی 
اندکی این کشور را از میدان به در کند و خود به عنوان برترین قدرت جهان 
مطرح شود.در همین راستا دولتمردان آمریکایی چندسالی است که موضعی 
خصمانه در مقابل چین و صنایع پیشــروی آن بــه خصوص فناوری هوش 
مصنوعی و تراشــه سازی در پیش گرفته اند تا به این ترتیب علاوه بر عقب 
نگه داشتن این کشــور از لحاظ اقتصادی از تبدیل شدن آن به تهدیدی در 
حوزه های نظامی و فناوری جلوگیری کنند.بنابراین آمریکا با بهانه استفاده 
چین از فناوری های پیشرفته تراشه ها در حوزه نظامی و غیره، تحریم هایی 
علیه آن وضع کرده اســت. این تحریم ها که از چند سال قبل آغاز شده، هر 
چند در ابتدا به نظر جدی نمی رســید و فقط شامل گروه و طبقه خاصی از 
شرکت ها و افراد می شد، اکنون فراگیرتر شده تا صنعت تراشه سازی چین 
و پیشــرفت آن در حوزه هوش مصنوعی را زمین گیر کند.آنچه در زیر می 
خوانید روایت رقابتی میان دو ابر قدرت جهان است که اکنون به جنگی تمام 

عیار تبدیل شده است:
دولت ترامپ آغازگر تحریم های تراشــه ای علیه چین به نوشــته نشــریه 
اکونومیک تایمز، تنش آمریکا و چین در حوزه تراشه سابقه ای طولانی تر از 
تحریم های فعلی دارد و به دوره ریاســت جمهور دونالد ترامپ بر می گردد. 
در آن زمان جنگ تجاری بین دو کشــور آغاز و به دوران ریاست جمهوری 
جو بایدن نیز کشیده شد.در اکتبر 2۰۱8 میلادی وزارت دادگستری ایالات 
متحده شــرکت »فوجیان جین هــوا« )Fujian Jinhua Integrated Circuit( را 
متهم کرد که به دولت چین وابسته است و اسرار تجاری را سرقت می کند. 
پس از آن دولت دونالد ترامپ، رییس جمهور سابق ایالات متحده دستور داد 
شرکت ها خرید مدارهای ساخته شده در این شرکت را متوقف کنند.این امر 
در اصل به شــکل اختلافی میان »میکرون تکنولوژی« و شرکت چینی آغاز 
شــد. اما اقدام دولت ترامپ به حــوزه تجارت بین المللی و اختلاف میان دو 
کشور منجر شد.در ژانویه 2۰2۰ میلادی خبرگزاری رویترز در گزارشی فاش 
کرد دولت ترامپ از ســال 2۰۱8 میلادی تاکنون یک کمپین گسترده برای 
مســدود سازی فروش فناوری تراشه سازی هلند به چین را اجرا کرده است. 
این امر سبب شد شرکت هلندی ASML که در حوزه ساخت تجهیزات تراشه 
سازی فعالیت می کند، نتواند پیشرفته ترین ماشین لیتوگرافی خود را به یک 
مشتری چینی بفروشد.در می همان سال دولت آمریکا ارسال محموله های 
نیمه رسانا به یک شرکت چینی را متوقف کرد و بخش های تراشه سازی و 
موبایل آن متضرر شــدند.پس از آن و در دسامبر 2۰2۰ دولت آمریکا تراشه 
ساز چینی SMIC و چند شرکت دیگر را به فهرست سیاه تجاری خود اضافه 
و اعلام کرد مجوز شــرکت برای دســتیابی به فناوری مورد نیاز برای تولید 
نیمه رســاناهای پیشرفته در ســطح ۱۰ نانومتر یا کمتر را منع می کند.در 
 AMD سپتامبر 2۰22 میلادی شرکت های آمریکایی تراشه سازی انویدیا و
اعلام کردند مقامات آمریکایی به آنها گفته اند صادرات برخی از رده بالاترین 
تراشــه هایی مخصوص هوش مصنوعی را به چین متوقف کنند.یک ماه بعد 
از آن )اکتبر 2۰22 میلادی( دولت بایدن مجموعه ای وســیع از محدودیت 
های صادراتی از جمله اقداماتی برای مسدودسازی دسترسی چین به برخی 
تراشه های نیمه رسانا که در هر نقطه از جهان با تجهیزات آمریکایی ساخته 
می شوند را وضع کرد.در دسامبر 2۰22 میلادی دولت آمریکا شرکت سازنده 
تراشــه حافظه YMTC چین و چند شرکت دیگر را به فهرست سیاه تجاری 
خود افزود.آمریکا یار کشی کردپس از آن و در اوایل 2۰23 میلادی نیز ژاپن 
اعلام کرد صادرات 23 نوع تجهیزات ســاخت نیمه رسانا را محدود می کند 
به این ترتیب ژاپن کنترل های تجاری فناوری خود را با فشار ایالات متحده 
برای محدود کردن توانایی چین در ســاخت تراشه های پیشرفته هماهنگ 
کرد.البته این کشــور درباره محدودیت های صادراتی هیچ اشاره ای به چین 
نکــرده و فقط اعلام کرد تولید کنندگان برای صادرات به تمام مناطق مجوز 
دریافت کنند.همچنین در ژوئن 2۰23 میلادی هلند اعلام کرد فروش برخی 
از تجهیزات خاص ASML به تراشه سازان چینی را محدود می کند.در همین 
ماه کمیســیون اتحادیه اروپا از اقداماتی مانند بررســی سرمایه گذاری های 
خارجی و کنترل های صادراتی برای عدم دسترسی کشورهایی مثل چین به 

فناوری های برتر و استفاده از آنها برای مقاصد نظامی خبر داد.
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به 3 میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن 3۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به 3 میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و 2۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱2 هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰2 بنیاد تنها 2۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰2 تاکنون تنها 2۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها 2۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو 9X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو 9X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید 9X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱3 کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱9۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در 9 
ســپتامبر سال ۱9۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱988 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود 2 میلیارد دلار آمریکا داشــت.]2برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )2۰۰2(، پنجاه قرار اول )2۰۰۴(، کلیک )2۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)2۰۰8(، قصه های وقت خواب )2۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱99۰ تا ۱99۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال 2۰22 دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از 3۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰3 در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی 2 و 3 تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی 2- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵2۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰2 کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف 2 ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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کارلو آنچلوتی برای فصل جدید مهره های تهاجمی زیادی خواهد داشت. ام باپه، وینیسیوس، رودریگو، براهیم دیاز و اندریک روی هم ۱۰8 گل زدند و 
۴۱ پاس گل دادند.به گزارش ایسنا، آلفردو دی استفانو زمانی گفت: فوتبال بدون گل مانند یکشنبه بدون آفتاب است. آنچلوتی برای فرار از تاریکی، انبار 
باروت را پر خواهد کرد. وینیسیوس )2۴ساله(، رودریگو )23ساله( و براهیم )2۴ساله( فصل گذشته در رئال  بودند و ام باپه )2۵ساله( و اندریک )۱8ساله( 
علیرغم رفتن خوسلو به قطر قدرت هجومی رئال را چند برابر کرده اند.۱۰8 گل و ۴۱ پاس گل در مجموع برای پنج نفر؛ پنج مرد مسلح در خدمت کارلتو. 
فراموش نکنید فصل گذشته بلینگام نیز خیلی به خط حمله رئال کمک کرد.مهم ترین اتفاق برای رئال در شروع فصل جدید خرید کیلیان ام باپه است. 
این بازیکن فرانسوی فصل قبل فقط 29 بازی و 2۱۵9 دقیقه بازی کرد و کاملاآماده است تا از شروع لالیگا برای تیمش به میدان برود. بهترین گلزن 

تاریخ پاری سن ژرمن به دنبال ثبت یک فصل تاریخی با رئال است.

پنج مرد مسلح در خدمت کارلتو!
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هفت جلسه محرومیت برای شوخی توهین آمیز با سون
رودریگو  ایسنا،  گزارش  به  شد.  محروم  تیمش  همراهی  از  جلسه  هفت  مین  هیونگ  سون  با  غیرمنتظره اش  شوخی  دلیل  به  تاتنهام  بازیکن 
شد.  محروم  جلسه  هفت  جنوبی،  کره  ستاره  مین،  هیونگ  سون  با  توهین آمیزش  شوخی  دلیل  به  تاتنهام،  اروگوئه ای  هافبک  بنتانکور، 
در  بنتانکور  است.  شده  جریمه  نیز  دلار(  هزار   ۱۲۶( پوند  هزار   ۱۰۰ بازیکن  این  که  کرد  اعلام  بیانیه ای  در  انگلیس  فوتبال  اتحادیه 
ملی پوش  و  شد  روبه رو  گسترده ای  منفی  بازتاب  با  نظر  اظهار  این  هستند.«  هم  شبیه  کره ای ها  »همه  بود:  گفته   تلویزیونی  برنامه  یک 
کرد عذرخواهی  نظرش  اظهار  بابت  سون  از  بنتانکور  کند.  عذرخواهی  تاتنهام  در  هم تیمی اش  از  علنی  طور  به  کرد  ناچار  را  اروگوئه 

ورزشی


